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V sredo, 17.10.1984, so se na 
skupnem zasedanju Zbora zdru
ženega dela in družbenopolitič
nega zbora skupščine občine 
Škofja Loka delegati opredelili 
za novo pot reševanja nakopiče
nih problemov Tovarne gospo
dinjskih aparatov iz Reteč.

.Dosedanjega začasnega upravitelja 
i žel jne organizacije Venčeslava Am- 

°tiča so razrešili te dolžnosti in ime- 
g VaU začasni kolegijski organ družbe- 
eSa varstva v sestavi:

, Branko Mesec, direktor področja 
^ Organizacijo in AOP v DO Iskra Si- 
l potrošnja (predsednik začasnega 
°-egijskega organa)

. ^ Franc Bergant, vodja tehničnega 
5'orja TOZD Elektromotorji Želez- 

(član, zadolžen za' tehnično po- 
cJe)

l Jože Pegam, vodja sektorja za 
°ntrolo kakovosti v TOZD Elektro- 
oterji Železniki (član, zadolžen za 
"nično področje)

Primož Pegam, pomočnik direk- 
d J" finančno računovodskega pd- 
i °cja v DO Iskra Široka potrošnja
(član 
"alno

potrošnja 
zadolžen za finančno in komer- 
poslovanje)

s.'T' Tone Slak, vodja oddelka dinar- 
1^" sredstev v Interni banki SOZD 
(jr r" (član, zadolžen za finančno po-

cJe).
a stalnega zunanjega sodelavca za- 

#es"ega kolegijskega organa, zadolže- 
^ 8" za stalno povezavo in informiranje

nje občine Škofja Loka, organizacije 
združenega dela v občini in izven.

.Med sklepi, sprejetimi na sredinem 
zasedanju zbora združenega dela in 
družbenopolitičnega zbora škofjeloške 
občine, pa velja podčrtati še nekatere:

Izrečena je bila pobuda začasnemu 
kolegijskemu organu, da izdela elabo
rat o družbeno-ekonomskih upraviče
nosti obstoja TOZD TGA Reteče in da 
na njegovi osnovi preuči možnost reor
ganizacije v obliki pripojitve k eni od 
temeljnih organizacij v okviru DO 
Iskra Široka potrošnja.

Ob tem je pomembno, da je bilo isto
časno oblikovano stališče, da uspešno 
in učinkovito delovanje začasnega ko
legijskega organa lahko temelji edino 
na uspešnem finančnem saniranju te
meljne organizacije.

Zato je bil z zasedanja naslovljen 
apel na vse upnike, da v okviru možno
sti in programa začasnega kolegijskega 
organa pomagajo sanirati TOZD. 
Hkrati je bila sprejeth zahteva, da mora 
vzporedno potekati tudi sanacija DO 
Iskra Široka potrošnja kot celote, če
prav ne na račun takojšnjih ukrepov v 
prizadeti reteški temeljni organizaciji.

V bodoče mora novo vodstvo te
meljne organizacije mnogo več pou
darka namenjati tudi informiranju vseh 
prizadetih delavcev in javnosti, saj je 
bilo v preteklosti tu preveč zamujene
ga.

Glede na vsestranske zahteve, da je

S podpisa pogodbe.
treba za nastali položaj poiskati krivce, 
pa je bila komisija za družbeni nadzor 
zadolžena, da v okviru pristojnosti 
prične s postopkom za ugotavljanje od
govornosti posameznih delavcev, stro
kovnih služb in organov upravljanja na 
vseh Iskrinih organizacijskih ravneh. 
Občinska komisija se mora pri teh na
logah povezati z organi samoupravne de
lavske kontrole v Iskri in s Službo druž
benega knjigovodstva, delo pa mora 
opraviti do konca februarja prihod
njega leta.

Med obravnavo predloženih in ka
sneje sprejetih sklepov za sanacijo sta
nja v TOZD TGA, velja poudariti ši
roko zainteresiranost delegatov, oziro
ma, organizacij združenega dela, ki so jih 
predstavljali, da se vključijo v reševanje 
nakopičenih problemov; še zlasti ko bo 
šlo za prezaposlovanje delavcev iz 
Reteč.

Ne gre pa spregledati tudi dejstva, da 
je bila izrečena kritika obnašanju DO 
Iskra Široka potrošnja in SOZD Iskra 
glede pravočasnosti reševanja proble
mov Tovarne gospodinjskih aparatov.

Predsedstvo škofjeloške OK SZDL 
pa je izrazilo tudi stališče, da je treba 
poživiti aktivnosti družbenopolitičnih 
organizacij, ki delujejo v DO Iskra Ši
roka potrošnja, saj je s premajhno 
aktivnostjo teh organizacij tesno pove
zana tudi prešibka informiranost priza
detih delavcev.
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Iskraš prof. France Mlakar 
novi podpredsednik

Iskrin kolektiv Telematike bo 
v prihodnjih dveh letih vključil v 
promet v Bosni in Hercegovini 
tri nove telefonske centrale, in 
sicer v Višegradu, Miljevini in 
Mravinjcu ter razširil glavno av
tomatsko telefonsko centralo v 
Goraždu.

V kranjski Telematiki je bila v torek, 
16. oktobra slovesnost ob podpisu štirih 
pogodb o prodaji, montaži in izročitvi 
namenu treh novih avtomatskih tele
fonskih central ter razširitvi že obsto
ječe avtomatske telefonske centrale v 
Goraždu. Gre za noVo vozliščno avto
matsko telefonsko centralo v Višegradu 
z zmogljivostjo 3000 naročnikov, ter 
končni avtomatski telefonski centrali v 
Miljevini in Mravinjcu. Obe, slednji 
centrali sta vrste Iskra 500 A z zmoglji
vostjo 192 naročnikov s 15 prenosniki.

Iskra je glavno telefonsko avtomat
sko centralo v Goraždu izročil namenu 
leta-1979. Z novo pogodbo bo njeno 
zmogljivost razširila za 2000 naročni
kov in 250 prenosnikov. Centrala v Go
raždu je vrste Metaconta 10 C.

Podpis vseh štirih pogodb je vseka
kor lepo priznanje kolektivu kranjske 
Telematike za številne avtomatske tele
fonske centrale, ki že delujejo v Jugo

slaviji in v Bosno in Hercegovino. Po
slovno sodelovanje med Iskro in de
lovno organizacijo PTT iz Goražda 
sega v leto 1975, ko je bila podpisana 
pogodba za omenjeno glavno telefonsko 
centralo. Od takrat se je tamkajšnje 
PTT podjetje odločalo samo za Iskrine 
telefonske centrale. Med njimi naj 
omenimo predvsem vozlično centralo v 
Foči, ki je prav tako v sistemu Meta
conta 10 C z zmogljivostjo 3000 naroč
nikov z 200 prenosniki. Ta centrala 
uspešno deluje že tri leta.

Pogodbe so podpisali z Iskrine strani 
direktor prodaje sistemov v Telekomu
nikacijah Anton Demšar, s strani 
kupcev pa direktor delovne organiza
cije PTT Goražde Sveto Brdjanin in di
rektorji temeljnih organizacij v okviru te 
delovne organizacije iz Goražda, Više- 
grada in Foče Mujo Peštek, Bego Mur- 
tič in Fikret Krkalič. Na slovesnosti so 
bili med drugimi še direktor TOZD 
ATC Anton Mohar, vodja sektorja 
prodaje javne telefonije Tihomir Stei
ner, vodja komercialnega oddelka 
javne telefonije Irena Ognjenovič in di
rektor predstavništva Iskre.Commerce 
v Sarajevu . Sead Tanjčica.

Lado Drobež

. "ovan Svarun Terpinc, predstav- 
F skupščine občine Škofja Loka, kot 

^dstavnik SOZD Iskra pa je bil za 
bitega zunanjega sodelavca imeno-

a" Jože Golob.
Novi začasni kolegijski organ je po 
'ePu skupnega zasedanja dveh zbo- 
v škofjeloške občinske skupščine

■ Tilen Peče — novi direktor 
Mednarodne elektrotehniške Iskrinega predstavništva

°lžan do konca letošnjega leta izdelati 
|i 0vit sanacijski program razrešitve 
"ašnjega programa, do konca 
3tca 1985 izpeljati vse potrebne 
stopke v skladu s sprejetim progra- 

0,T1; finančno sanirati temeljno orga-

komisije I EC

.j g nudiiuiiv Nitim au icnicijnu uiga-
FFijo v okviru vseh možnih razpolož- 
Int v'rov sredstev (združena sredstva, 
.,.erna banka SOZD Iskra, rezervni
j. "di v okviru Iskrinih sredstev,’Ljub- 
""ska banka, Temeljna banka Go- 
(,"Jske, sklad skupnih rezerv občine 

"fja Loka).
:,(j Sc8 potrebnih finančnih sredstev 
t dokončno določen po zaključnem 
j. Cunu za leto 1984, osnova za pričetek 

ančne sanacije pa je že devetmesečni 
^dodični obračun. Začasni kolegijski 
,Fari pa je seveda dolžan zagotavljati 
^ dstva za tekočo proizvodnjo in izpla- 

°sebnih dohodkov, razrešiti bo

v Pragi

Je°raI vprašanje obrata v Azanji (Sme-

Na zadnjem zasedanju sveta 
mednarodne elektrotehniške 
komisije (IEC) v Ženevi so s taj
nim glasovanjem izvolili nova 
podpredsednika te komisije za 
naslednje mandatno obdobje 
treh let.’-Na tem zasedanju sta 
bila za nova podpredsednika te 
eminentne institucije izbrana 
Franc Mlakar iz Jugoslavije in A. 
von Breke! iz Kanade. Doseda
nja podpredsednika sta bila J.
Marhauta iz Češkoslovaške in K.
F. D. Bockman iz Norveške, 
katerima je iztekel mandat. Pou
dariti moramo, dajefirofF. Mla
kar prvi Jugoslovan, ki je bil
izvoljen v tako visoko funkcijo v Prof France Mlakar je sicer tudi 
te, izjemno pomembnem na predsednik komisije za koordinacijo 
splošno priznam instituciji. jugoslovanske standardizacije na po-

Poudanti je treba, da podpredsed- dročju elektrotehnike pri Zveznem za- 
mka IEC, skupaj s predsedmkom IEC, vodu za standardizacijo od leta 1982, 
predhodnim predsednikom, finančnim ko je bila ta komisija formirana ob
direktorjem in generalnim sekretarjem transformaciji jugoslovanskega elek-
sestavljajo predsedn.stvo organizacije trotehniškega komiteja JEK.
IEC; ta organ nosi glavno odgovornost Aktivnost prof. F. Mlakarja na 
za opravljanje upravnih in tehničnih odročju standardizacije v elektroteh- 
nalog, ki mu jih odreja svet m akcijski niki pa datira že iz ,955. jgta, ko je v
omite ' ' okviru JEK-a opravljal funkcije sekre-

tarja tehniškega odbora FO l za termi
nologijo in TO 13 za električna merje- 
nja. Od 1962. leta, pa do 1974. je bil 
prof. F. Mlakar generalni sekretar 
JEK-a, od leta 1983 naprej pa je njegov 
predsednik.

___ V svoji bogati strokovni in razvoj-

8~,.žg3S.
—Milan Vidmar v Ljubljani, kasneje v

.' | Zavodu za avtomatizacijo v Ljubljani
___ 1 in nazadnje v Inštitutu za kakovost in

jIMSBSi Slfflll HH - metrologijo v Iskri.
Jugoslavija je že od samega včlanje- 

'li Oti 'ti nia v IEC od leta 1952 aktivno sodelo-
, . .. . „ vala v delu IEC s svojimi prispevki, zato
^ je izbor profesorja F. Mlakarja za pod-

predsednika IEC hkrati zaupanje in 
priznanje tako njemu osebno, kot tudi 
pomeni mednarodno priznanje naši 

* 4 domovini in njenim dosežkom na po
dročju standardizacije na področju

muBBomm elepktrfLh,nlke-
ProsZave 10 letnice TOZD Programska stikala in releji v Makolah. vprašali, kaj ‘mu ^meni T^kvotitev!

ktnku na 4. strani). Odgovoril nam je, da poleg priznanja,

"evska Palanka).
(Faradi utemeljenega predvidevanja, 

"o na osnovi sanacijskega programa 
, ,rebno zmanjšanje števila potrebnih 
•avcev, pa bo moral novi kolegijski 
San poskrbeti za prezaposlovanje in 

m tem vključiti v razreševanje pro- 
e"iatike tudi skupnost za zaposlova-

»No, vidiš, tukaj bom v nekaj 
prihodnjih letih, seveda, če me 
prej ne bodo »povabili« nazaj v 

Ljubljano,” je hudomušno pred
stavil svoje nove delovne pro
store novi direktor Iskrinega 
predstavništva na Češkoslova
škem Tilen Peče.

jLepo urejena miza, veliko dokumen
tov, slika žene in dveh hčerkic, pa za
stavici Iskre in njemu daleč najbolj pri
ljubljenega kluba — Ježice. Vse svoje 
življenje je zbral na enem mestu. Tak
šen je Tilen Peče, vedno dobre volje, 
poln zdravega humorja, do skrajnosti 
delaven in ko je potrebno tudi resen, 
med prijatelji pa, prav zaradi njegovega 
stila, vedno v središču nevsiljive pozor
nosti.

»V Iskri sem začel pred 15. leti in 
upam, da bom v Iskri tudi dočakalde-

Tilen Peče.
setletje seveda ni dolgo niti tako kratko 
obdobje, ob tem pa je treba takoj doda
ti, da je Tilen Peče zdaj v Iskri eden 
najmlajših direktorjev.

Začel je na Zavodu za avtomatizaci
jo, in sicer v razvoju. Nekaj časa je celo 
delal v razvoju programskih naprav za 
izvoz na — Češkoslovaško. Leta 1971 
je prišel v Iskro Commerce, v takratno 
direkcijo III, ki je tržila avtoelektrične 
izdelke, pred dobrim desetletjem pa je 
pristal v zunanji trgovini.

»Najprej sem začel z eksotičnima dr
žavama — Španijo in Portugalsko, na-

, (Nadaljevanje na 2. strani)
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mnogo neumornega dela. Hkrati pa to 
za naše organizacije pomeni, da bo med 
prvimi, ki bo v roke dobival vse nove 
mednarodne standarde in njihove 
spremembe. To pa hkrati pomeni tucji 
direktno informacijo našim (Iskrinim) 
organizacijam. In kaj pomeni takšna 
pravočasna informacija, vemo zelo 
dobro. Imeti neko informacijo prvi 
pomeni imeti prvi možnost, oz. prilož
nost, pravilnega odločanja in akcije.

mak

DO Avtoelektrika so obiskali predstavniki Crvene zastave. 
(K članku na 3. strani.)



DELOVNI OBISK V TOZD KEKO ŽUŽEMBERK

Izjemni napori— 
zavidljivi rezultati

Na razgovoru so bili prisotni: Predsednik DS SOZD Iskra — Janez Kern, 
predsednik KOS — Avguštin Ciuha, predsednik ZB — Orožin Tone, sekre
tar ZSMS — Ivo Vukolič, sekretar DPO — Pavlica Miloš, član KPO — 
Gojmir Blenkuš. DO IEZE: član KPO — Luka Simonič,TOZD KEKO: 
predsednik IPO Dušan Lavrič, predsednik DS — Pajk Alojz, predsednik 
ZSMS Kodre Vlasto, sekretar DPO — Smrke Boštjan, predsednik OOZS — 
Špiladič Jana.

Predstavniki SOZD Iskra in DO IEZE so v četrtek 11. 10. obiskali te
meljno organizacijo KEKO v Žužemberku, proizvajalko keramičnih kon
denzatorjev. Omenjena TOZD velja za eno izmed uspešnejših v DO IEZE, 
kakor tudi v Iskri kotceloti. Na območju Suhe krajine pa je najmočnejša go
spodarska organizacija in je kot taka nosilka razvoja.

Direktor TOZD KEKO Dušan La
vrič je najprej orisal temeljne postavke 
poslovanja, ki kažejo na to, da se 
KEKO uspešno vključuje v konku
renčni boj na mednarodnem tržišču. 
Letos so realizirali za 60% več izvoza 
kot v enakem obdobju lani in to skoraj 
v celoti na konvertibilni trg.

Za prihodnje leto pa načrtujejo celo 
100% povečanje. Pri tem nosi pomem
ben delež izvoz lastne tehnologije in

li, že letos uresničuje. Ljudi, ki so se po
javili kot tehnološki višek, so že zapo
slili v razširjeni proizvodnji.

Osrednji problem, ki se vedno znova 
pojavlja in za katerega v TOZD KEKO 
še nimajo ustrezne rešitve pa so kadri. 
Glede na velikopotezne načrte, ki jih 
imajo za ekspanzijo do leta 1990 bi po
trebovali več fakultetno izobraženih 
profilov. Že sedaj v glavnem vodijo to
varno z ljudmi, ki se vozijo od drugod.

Med razgovori v Žužemberku.

opreme na Kitajsko, v skupnem znesku
300.000 dolarjev, kar naj bi bil šele za
četek prodora na trg te države.

Dogovarjajo se za prodajo lastnih vi
soko produktivnih strojev v vrednosti 
15 milijonov dolarjev.

Celotni letošnji prihodek naj bi zna
šal 900 milijonov dinarjev.
Precejšnje probleme jim povzročajo 
podražitve žlahtnih kovin, na katere pa 
nimajo nobenega vpliva, ne nazadnje 
zaradi posebnega dogovarjanja posa
meznih porabnikov s proizvajalci teh 
surovin.

Za uvoz repromateriala načrtujejo
700.000 dolarjev, kar pa ne bo zado
stovalo za potrebe in del sredstev bo 
zato potrebno pridobiti s krediti. Letos 
jih obresti močno bremenijo, zanje 
bodo morali odšteti 80 milijonov dinar
jev. Likvidnost jim v veliki meri ogro
žajo tudi terjatve doma in v tujini. 
Samo ameriški kupci jim dolgujejo 230 
milijonov dinarjev, od tega je 80 mili
jonov dinarjev že zapadlih.

V zvezi s tem je Dušan Lavrič predla
gal, da se organiziranost zunanjetrgo
vinske mreže Iskre še dopolni, ker še 
vedno primanjkuje ljudi in predstavniš
tev, ki bi kvantitativno in kvalitativno 
lahko pokrivali vse potrebe glede pla
smaja Iskrinih proizvodov na konverti
bilni trg. S sodelovanjem z delovno or
ganizacijo so v TOZD KEKO v glav
nem zadovoljni, težave le včasih obre
menjujejo sodelovanje s TOZD Kera
miko, upajo pa, da bodo odnose na te
melju medsebojnega sporazuma v 
kratkem zadovoljivo rešili. Oba part
nerja sta se dogovorila o delitvi pro
grama, ki naj bi zagotovila večjo učin
kovitost z večjo specializacijo. •

Načrt TOZD KEKO, povečati fizični 
obseg proizvodnje, se s pomočjo inve
sticije v novo zgradbo in sodobno 
opremo, ki so jo delno sami konstruira

Zavedajo se, da je brez ustreznega 
strokovnega kadra vprašljiva uspešnost 
nove investicije. Potrebovali bi homo
gen team sposobnih inženirjev, ki bi na
stopal kot nosilec razvoja posameznih 
projektnih nalog, podprt seveda z 
ustrezno materialno stimulacijo.

Zato se že dogovarjajo tudi na občin
ski ravni, kako dvignitzi raven indu-

gospodarskega načrta za naslednje leto. 
Delovanje sindikata se čuti povsod, po
sebno dobro je sodelovanje s predstav
niki ZSMS . Zaradi strukture delavcev, 
ki izhajajo pretežno iz kmečkega oko; 
Ija, ne poznajo socialnih problemov. 
Imajo organiziran prevoz na delo, 
kakor tudi brezplačen topli obrok za 
vse zaposlene. Iz stanovanjskega sklada 
so letos razdelili 8,66 milijonov dinar
jev med 40 prosilcev.

Predsednik DS Alojz Pajk je obra
zložil delovanje DS, ki se tako kot sin
dikat sestaja enkrat mesečno, po
membne zadeve pa štirikrat ne leto 
obravnavajo na zboru delavcev. Za
skrbljen je zaradi pomanjkljive zainte
resiranosti zaposlenih za samoupravno 
dejavnost.

Sekretar DPO Boštjan Smrke je 
opozoril na pomanjkanje tradicije de
lovanja partije. Večina ljudi ne čuti po
trebe in želje, da bi se vključili v aktiv
nosti v kraju kjer'živijo, zato stagnira 
tudi število članov ZK v temeljni orga
nizaciji. Včasih se dogaja, da člani niso 
vedno vzor delavcem, kot bi se to od 
njih pričakovalo, predvsem se to na
naša na kršitve discipline pri delu.

V razpravo se je vključil član KPO 
SOZD Iskre Gojmir Blenkuš, ki je in
formiral prisotne o pripravah na zuna
njetrgovinsko konferenco v okviru 
SOZD Iskra, kjer naj bi članice v ok
viru štirih osnovnih dejavnosti formuli
rale svoje zahteve in svoje poglede, 
predvsem glede organiziranja zuna
njetrgovinske mreže. Ko je obravnaval 
problematiko oskrbe z osnovnimi suro
vinami, se ni strinjal s trditvami o po
manjkljivem prizadevanju SOZD v 
tem smislu. Omenjal je neusklajene na
stope porabnikov surovin do proizva
jalcev, ki to izkoriščajo za nekontroli
rano dvigovanje cen.

Poudaril je tudi, da je treba vsako 
združevanje sredstev v SOZD gledati 
širše, ne le z vidika koristi posamezne 
temeljne organizacije.

Janez Kem, predsednik DS SOZD 
je ugotavljal pravilnost programske 
usmeritve v TOZD KEKO, njeno 
spremljanje razvoja v svetu, kakor tudi 
vključevanje zunanjih institucij v prid 
tehnološkemu napredku. Ta orienta
cija je v TOZD KEKO prisotna že vrsto 
let, kar postavlja TOZD na vidno 
mesto med uspešnimi članicami Iskre. 
V tem duhu naj bi se razvijala tudi v 
prihodnje. Nujno pa bi bilo treba čim- 
prej rešiti problem kadrov, pripeljati 
znanje »v hišo«, kar je v bistvu naj
vrednejša naložba. Zato je Janez Kern 
predlagal, naj se tega problema lotijo

Pri ogledu proizvodnje.
sirijske mentalitete v kraju, kako ljudi 
zainteresirati, da bi se šolali za ustrezne 
poklice. Štipendijska politika, ki jo 
izvajajo, namreč še ni naletela na ustre
zen odmev. Predsednik KOS Avguštin 
Ciuha je zato predlagal, da se tovrstna 
prizadevanja začnejo že na ravni 
osnovne šole. '

Predsednica OOZS Jana Špiladič je 
spregovorila o delovanju sindikata, ki 
ga sestavlja 10 sindikalnih skupin. Na 
sejah izvršilnega odbora vsak mesec 
razpravljajo o poslovanju in pripravah

Pri ogledu proizvodnje.

pomogle k uspešnemu uresničevat1^ 
nalog, kajti samo kritiziranje napak

Med razgovori v TOZD KEKO.
Sekretar DPO SOZD Miloš Pavlica 

se je prav tako strinjal z ugotovitvijo, da 
je omenjeni kolektiv dosegel sedanjo 
raven zaradi izjemne pobude posamez
nikov in se hkrati zavzel, da je treba 
krepiti tudi kolektivno zavest gospo
darjenja, ki bi morala biti prisotna v 
vsakem delavcu, družbenopolitične or
ganizacije pa naj bi konstruktivno pri- .
iiiiiiimiiiiiimiiiiiiiiimiiiiiiiHiiiiiiiimimiiiiimiiiiiiiiiiiiiiitiiiiiiiiiiiiiiiiimiiimmiimimiiiimiiiiimmiitimmiiiiiii!1111111 l'

bo pripeljalo do zaželenih ciljev. • ^ 
Udeleženci obiska posvetovanja so_ jh 

bili edini v oceni o vsestranski korist0 y 
sti tovrstnih srečanj in so izrazih ze"v 
po pogostejšem izmenjavanju mnen)
taki obliki. 1>

Tilen Peče —novi direktor. .A
?61

(Nadaljevanje s 1. strani) 
daljeval v izvozu v Anglijo, leta 1975 pa 
sem pnšel v tržno področje SEV. Sprva 
sem delal v izvozu na Poljsko, dobra 
zadnja tri leta v izvozu na Češkoslova
ško. Precej sem se ukvarjal tudi z druž- uuu ismiiiu preustavmstvo v rine*/ 
benopolitičnimi dejavnostmi in bil med slovno uspešno, jaz pa bi rad, da bit0
drugim predsednik sindikata zuna- poslovnost še zboljšali, in sicer v cel<^

Iskrini IV. zunanje-trgovinski šoli, b° ^ 
skušal po svojih najboljših močeh ^ ]s 
ristno uporabiti in izkoristiti na moje 
sedanjem delovnem mestu, torej 0 
Češkoslovaškem tržišču. Pred lep J 
bilo Iskrino predstavništvo v Pragi P0-

Jej

h

če- 'f>\nje—trgovinske temeljne organizacije v nem tržnem postopku med Iskro in
škoslovaškimi partnerji. NajboljIC«.

Medtem pa je bila njegova stalna 
želja, da bi delal na tereni.. _Torej ne
posredno v nekem predstavništvu. 
Pravi, da se je za odhod v Prago nekako 
odločil pred letom dni. K temu sklepu 
je mnogo prispevala tudi Iskrina zuna- 
nje-trgovinska šola, ki jo je uspešno 
opravil v Škofji Loki, precej pa tudi »ži
lica« za jezike — angleščino se je učil v 
šoli, španščino je pač moral obvladati, 
ko je delal v izvozu v to državo. Več 
preglavic mu je delala portugalščina, 
poljščino obvlada zelo dobro, pa tudi 
zdaj nima problemov s češčino, čeprav 
sam pristavlja, da ima še nekaj težav z 
gramatiko.

Večkrat sva se med pogovorom po
vrnila k Iskrini zunanje-trgovinski šoli 
ter znanju, ki ga ta šola daje mladim 
Iskrašem. Med najpomembnejše pri
dobitve te šole je Tilen Peče uvrstil 

poslovni odnos, poslovni red, poslovno 
higieno, kot temu pravi direktor Iskri
nega predstavništva v Veliki Britaniji 
lija Medič.

»Ta znanja, ki sem jih pridobil v

predstavništvu tukaj k 
Pragi porabimo več kot polovico de'0 k
moti to, da

'n

nega časa za reševanje tekočih P10*51 
mov, predvsem za urgence v Iskri01 
tovarnah. Mnogo, mnogo več časa 
nam moralo ostati, oziroma bi ga m°rf 
nameniti kreativni akviziciji tržišd/ 
pridobivanju naročil, testiranju trži5 
ča...« .

Tilen Peče je dolžnost direktorijj 
Iskrinega praškega predstavnišf^ j, 
prevzel sredi letošnjega poletja, d°' 
končno pa se je s celotno družino PreS^ 
lil v Prago v začetku avgusta. Večkr^j 
med pogovorom se je spomnil 0 
izredno topel sprejem svojih n°vl 
sodelavcev iz praškega predstavništva' ^ 
»Praktično na vsakem koraku mi P° * 
magajo, tako poslovno, kot tudi pri z3'L 
sebnih stvareh. Brez mojih čeških sod6 
lavcev bi bilo vse mnogo težje in s601 
jim res hvaležen. Seveda se z ženo ^ 
hčerkicama še vedno privajamo 0 
novo okolje. Ampak, bo že bolje.«

Lado Drob^

^t

sistematično, z izdelavo dolgoročnega 
plana, ki bi vključeval tudi ustrezno 
materialno nagrajevanje.

Član KPO DO IEZE Ludvik Si
monič je analiziral vzroke uspešnosti 
poslovanja TOZD KEKO. Kot prvo je 
omenil samo. organizacijsko strukturo 
SOZD Iskra, za katero sta značilni di
slociranost in decentralizacija, kar je 
Iskro obvarovalo kriz, v katerih se po
gosto znajdejo veliki sistemi. Osnovne 
celice proizvodnje so tako samostojne 
in same izvajajo pomembne poslovne 
in strokovne funkcije — rezultat je 
večja iniciativnost in odgovornost kot 
pa bi bilo možno v centraliziranem si
stemu. Hkrati je menil, da bi se bilo 
treba pogovoriti o večji avtonomiji na 
vseh področjih v SOZD Iskra. V okviru 
delovnih organizacij naj bi bila centra
lizirana le strategija (program, plan, 
analize, informatika) in sredstva.

V nasprotju z nekaterimi temeljnimi 
organizacijami, ki kljub visoko stro
kovnim kadrom ne dajejo pričakovanih 
rezultatov, je TOZD KEKO s svojim 
profilom kadrov ustvarila izjemno 
dobre rezultate. Prav tako bi bilo mo
goče ugotoviti pravilen koncept v pou
darjanju napredka in razvoja lastne 
tehnologije in temu ustreznih ugodnih 
dosežkov v TOZD. Dobri rezultati dela 
pa pomenijo bistveno motivacijo za na
prej, ker samo materialno nagrajevanje 
ne more biti edina stimulacija, je zak
ljučil Ludvik Simonič.

Potrebe po sodelavcih
Objave prostih del in nalog v Iskri zbira in ureja Judita Bagon, SOZD Iskra PSSS, 

Trg revolucije 3, Ljubljana, tel.: 213-213, iht.: 25-25. ^
Prijave pošiljajte na naslov, ki je naveden v okviru objavza posamezno delovno, o*' 

temeljno organizacijo. Na tem naslovu prejmete tudi natančnejše informacije o prosti0 
delih in nalpgah.

ISKRA — INDUSTRIJA BATERIJ ZMAJ 
Ljubljana, Stegne 23

V Delovni skupnosti skupnih služb

— Komercialist nabave
Pogoj: srednja izobrazba tehnične ali ekonomske smeri in 3 leta delovnih 

izkušenj na komercialnem področju. Poskusno delo je 40 delovnih dni-

v TOZD Baterije Ljubljana 
— Strugar

Pogoj: poklicna šola kovinarske smeri • 
Poskusno defo je 40 delovnih dni.

- strugar, 2 leti delovnih izkušenj-

— Elektrikar
Pogoj: poklicna šola — obratni elektrikar ali elektromehanik in 3 leta de

lovnih izkušenj pri samostojnih delih v elektro vzdrževanju. Poskusno delo 
40 delovnih dni.

— Delavke za proizvodno baterijska dela 
Pogoj: končana osnovna šola, 3-mesečno poskusno delo, delo je dvoi

zmensko.
Z izbranimi kandidati bomo sklenili delovno razmerje za nedoločen čas s 

polnim delovnim časom.
Prevoz do organizacije jc organiziran z delavskimi avtobusi. 
Organizacija ima urejeno družbeno prehrano.
Interesenti naj pošljejo pisne prijave z dokazili v 8 dneh na gornji naslov- 
Kandidate bomo o izbiri obvestili v 30 dneh po končanem zbiranju prijav-

ISKRA INDUSTRIJA ZA AVTOMATIKO
TOZD TOVARNA ORODIJ LJUBLJANA, STEGNE 15

1. Električarja za določen čas (nadomeščanje delavca za čas služenja voja
škega roka)

Pogoji: poklicna elektro šola, 3 leta delovnih izkušenj, poskusno delo 6U 
dni, osebni dohodek 29.000.00 din.

Prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev in opisom dosedanjega dela na) 
kandidati pošljejo v 8 dneh po objavi v kadrovsko službo na gornji naslov-

Kandidate bomo o izbiri obvestili najpozneje v 30 dneh po končanem zbi
ranju ponudb.
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^ŽGOVOR Z MARJANOM HENIGMANOM, PREDSEDNIKOM 
p0 DO IEZE

Delo je težko 
lato, ker je delovna 
Organizacija dobra

Marjan Henigman je po stažu vsekakor že star Iskraš, saj že skoraj tri de
setletja neprekinjeno dela v Iskri in je v tem času opravljal najrazličnejše 
funkdje in odgovorne naloge v »sfcri. Od 1. septembra riaije opravlja fun
kcijo predsednika KPO DO Iskra IEZE, pred tem pa je bil šest let vodja 
naše firme Iskra Electronics INC. New Vorku (ZDA). Razgovor z njim je 
bli žanimiv in neposreden, pogovarjali smo se o njegovem delu v Ameriki pa 
tudi o načrtih in nalogah, ki so zdaj pred njim, kot najodgovornejšim vodite
ljem naše tako pomembne delovne organizacije, kot je Iskra Industrija ele
mentov za elektroniko.

,^a prvo vprašanje, kako ni na kratko 
svoje delovanje in bivanje kot 

V^avnik oz. vodja našega predstav- 
I a v Ameriki, nam je sogovornik 
8°voril:
/ Ameriki imamo firmo, ne pa pred- 
! V|,ištvo. Mi smo imeli predstavništvo 
..ščetko, morebiti dve leti potem, ko

(O"1
KO'
jefl1

na
! j«
po
to
lci'

e| prvi predstavnik Iskre v Ameriko 
0 je bil tudi prvi predstavnik Iskre v 

I13 sploh — nato pa smo februarja 
jj,"' že ustanovili firmo v Ameriki, To- 
if° v pojasnilo, ker je med firmo in 
■eostavništvom bistvena razlika.

mora delati po dveh zakonoda- 
l ln mora zagotoviti toliko dohodka, 

^hko pozitivno deluje. Zato je 
i.^pleksnost tega dela toliko večja.

, Poslovanje gre skozi firmo-knjigo- 
lStvo, finance, pravne zadeve itd.

I skra ja to svojo postajo v New 
- ,črku ustanovila iz tehnoloških razlo- 
^č' ^.že zelo zgodaj. Dominantna vloga

;j;t'
;nih 
i bj 
rali 
5ča- 
0'

j/irme bi morala biti — dolgoročno 
^aano — ino — transfer znanja, tehnologij, 
l^me, transfer poslovnega znanja v 

■ r°' To spoznanje me stalno impre- 
l'lra, spoznanje, da so naši voditelji 

, ako zgodaj spoznali pomembnost 
^sferja znanja. Kasnejše okoliščine 

ase delovanje pa so zahtevali še do- 
' l16 zahteve od naše firme in sicer, da 
^ firma zelo intenzivno vključila v

j^odbodju mojega delovanja v Ame- 
;.Jem sprejel filozofijo in spoznanje 

'b delavcev pred menoj v Amerjki, 
3 Vodili to firmo in seveda sem si na-

tudi,6. -v-ui nekaj novih spoznanj. V 
Jem obdobju smo bistveno razširilit^r • J - -

irja 
ifva 
do
z
iral 

na 
ivib
tva ,$eg delovanja naše firme. Tako smo 
p°' .pvrstili za ameriške pojme v srednje 
za- |!.kc firme take vrste in pa v skupino 
de-1 'kih Iskrinih zunanjih firm, kot v 
enl iy’artu’ Londonu. Parizu, 
na k tem obdobju je nastalo tudi spoz- 

Ue. da ne moremo dobro in uspešno 
Lajati v Ameriki, če nimamo zago- 

. Uenih dveh pogojev: prvič, da 
’ L j1’0 lam skladiščenje in drugič, da 

Ij.ajajo naše blago domači, tamkajš- 
ii ludje. To smo tudi zagotovili, zato 
Je začela prodaja naših izdelkov v 
i/bki vzpenjati. Prodajo smo širili 
j,0 Programsko. Praktično smo vsako 
. Začeli uvajati nov program in danes 
lh°Ve programe v Ameriki tudi pro- 
po.
^'ačilnost tega dela na relaciji ma- 

Iskra in ameriški trg pa je nasled- 
. med svojim delom v Ameriki sem 
L Pal, da je Iskra dobra firma, 
.biološko gledano imamo sicer 

3 nekoliko več spodrsljajev, kot 
i^ajo druge firme te dejavnosti in 
Hj^zij. Vendar pa imamo pred osta- 

»istveno pomanjkljivost in sicer, da
m0 Počasi reatriramn na lactnp. reagiramo na lastne 
d rsUaje. Vedno reagiramo z dvo- 
J v sporočilo o reklamaciji in ta naš 

sodek nas vedno stane, ker take 
,eme vedno predolgo rešujemo in 

zato tudi izgubimo kupce.
lti ruga značilnost, ki je precej pove- 
^s Prvo pa je ta, da res izgubljamo 
i kupcev. Denar in trud vložimo v 

a si jih pridobimo, sorazmerno 
t0 Pa jih tudi izgubimo in moramo 

1 nove kupce. Torej je stalnost 
rev relativno nizka. Značilnost dela 
^eriki pa je ta — kakor jo lahko ob- 

‘-Vropejec ali osebno jaz kot Iskraš 
i3 je tam vse povezano z Izredno vi- 
v, stopnjo tveganja. Ni> sar ni do- 
.'j30 zagotovljenega. Visoka pa je 
[, ‘udi fluktuacija kadrov. Povprečna 
j 'H doba v eni firmi je okrog dveh 

jeh let v najboljšem primeru.
I 'Učne dejavnosti, ki smo jih izva-

i zagotavljali tem obdobju, so
^ Prodaja in izvoz, kjer se je obseg bi- 
ft1’0 povečal, prodaja visoko tehno- 
(jj'1 izdelkov Iskri, kjer se je obseg 
^ Poveča in prodaja tamkajšnjega 
itinJ3 in opreme Iskri. V <ej mreži v 
^ .vorku smo imeli veliko posluha in 
l^ali smo se tehnološkcsa poslanstva 

da smo verjetno bili tudi edina 
, ,a,v Iskrini mreži, ki je imela člove- 
v 1 se je ukvarjal izključno s preno- 

Ziahja, ne da bi ustvarjal pri tem 
A^nkoli dohodek. To smo šteli kot 

ebno za Iskro in dolgoročno tudi

UP
m

pametno za našo firmo v New Vorku.
Poudaril bi rad še eno značilnost, ki 

je povezana bolj z zunanjetrgovinskim 
delom v taki firmi, ki ima zelo komplek
sno delovanje in dimenzijo.

To pa seveda zahteva moj osebni ob
čutek in spoznanja. Zadnjih osemnajst 
let sem bil v Iskri na odgovornih delov- • 
nih mestih, ali direktor tovarne, ali 
eden izmed direktorjev v vodstvu to
varne, zadnjih šest let pa vodja firme v 
Ameriki. Tako lahko rečem, da so 
bila vsa delovna mesta izredno kom
pleksna in težka, ampak nobeno ni bilo 
tako težko in kompleksno kot to v 
Ameriki. Vendar bi vas rad posebej 
prosil, da to poudarite, ker imamo o zu
nanjetrgovinskem delovanju žal na
pačno predstavo in zato zelo enostran
sko kadrujemo, ker mislimo, da jih je že 
tako in tako preveč in da ti ljudje nič ne 
delajo, da nimajo nobene odgovorno
sti. Ta predstava je napačna in samo 
otežuje njihovo delo.

Kljub vsemu , gre zasluga vaši firmi 
tudi v tem, da ste prenesli del Iskre v 
znamenito Silicijsko dolino v Kaliforni
ji. Kako pa je bilo s tem?

To je točno. Naša firma je postavila 
»piko na i«, da se odpre ta punkt, če
prav je tekla v vrhu in vodstvu Iskre 
razprava okrog tega že prej. Ta punkt 
smo odprli v bistvu tudi iz razlogov pro
daje, ker gre za izredno velik trg zahod- 
noameriških držav predvsem naših 
komponent. Menili smo, da zato, ker je 
koncentracija in povpraševanje za pro
storom ali za delčkom prostora v Silici
jevi dolini tako veliko, da se tam mo
ramo usidrati tako, da preprosto ku
pimo tam prostor, ki bo naš in da se ve 
da Iskra sedi v najvišjem nadstropju 
tehnološkega znanja na svetu.

Mene je vodilo k temu spoznanje, da 
to izreejno veliko pomeni tudi za ime 
Iskre. Ko sem našel tisto, kar se mi je 
zdelo primerno za Iskro, za njen ugled 
in potrebe sem se povezal z vodstvom 
ZT Iskre in po treh dneh sem dobil po
zitiven odgovor. Po telefonu sem jim 
odgovoril, da je to najsrečnejši dan v 
mojem življenju, pa ne zaradi tega, ker 
smo tisti prostor kupili tam v Silicijevi 
dolini, ampak zato, ker nas je več, ki o 
tej odločitvi mislimo enako.

Namreč prostora tam krepko zmanj
kuje, pokupila so ga svetovna najbolj 
znana imena v elektroniki. Kako hitro 
je prilika dobrega nakupa mimo pove 
to, da je bila naša zgradba vsega eno uro 
in pol naprodaj in je bila prodana — na 
srečo Iskri.

Vidim, da je razmišljanje v Iskri o 
tem prostoru pravilno in da zdaj že ra
zmišljamo o tern, kdaj bomo na to 
točko poslan naše vrhunske razvijalce, 
da se v tem okolju naučijo nekaj stva
ri, ki jih še ne znajo in ta poteza je neke 
vrste miselna prelomnica v mišljenju 
Iskre do točke v Silicijevi dolini in do 
vrhunskih tehnologij.

Če sem vas prav razumel, je ime Iskre 
v Ameriki kljub vsemu temu znano in 
spoštovano, saj sodelujemo z AMI, 
naše tehnološke rešitve in inovacije, ki 
potekajo v tej smeri in obratno, pričajo 
o tem dejstvu in je naša točka v Silicijevi 
dolini rezultat vseh prejšnjih prizade
vanj v smislu razvoja mikroelektronike 
pri nas.

Vsekakor je Iskra zelo znana v 
krogu, v katerem delujemo in v nobeni 
situaciji ni bilo težko, nasprotno, lahko 
in lepo je bilo prezentirati Iskro, kajti 
za ameriškega industrijalca firma, ki 
ima 32.000 zaposlenih in je stara nad 
30 let ter sodi k mladi veji kot je elek
tronika, nekaj pomeni.

Glede stikov, ki jih imam v Silicijevi 
dolini le-te smo imeli že prej in so bili 
dobro razviti. Vsi poslovni partnerji, ki 
jih imamo že dolga leta, so to potezo 
zelo pozdravili, ne samo iz lastniškega, 
ampak tudi iz tehnološkega vidika.

Vem, da bi se o teh stvareh dalo še 
veliko govoriti, vendar se vrnimo v do
mači kraj, saj ste s 1. septembrom prev
zeli mesto predsednika KPO naše de
lovne organizacije IEZE. Jasno je, da 
zdaj lahko, ker se v nove posle šele uva
jate — vsaj zarišete vašo vizijo vodenja 
oz. dela v tej zelo pomembni Iskrini de
lovni organizaciji.

B I
Šifer mmmmmmm 

Predsednik KPO DO IEZE - Marjan 
Henigman

Vsakdo na novem delovnem mestu 
— čeprav to zame ni povsem novo, ker 
sem že bil na tej funkciji eno leto pred 
odhodom v Ameriko — razmišlja, kaj 
novega pripesti v delovno organizacijo.. 
Reči moram, da bom tukaj imel dokaj 
težak položaj, že zaradi tega, ker je to 
dobra delovna organizacija in kaj je 
mogoče v dobri delovni organizaciji na
rediti novega? Moja, zelo široka filozo
fija je, zagotoviti oz. povečati učinkovi
tost te delovne organizacije in ji zago
toviti še boljšo bodočnost, zato ker 
elementi, oz, naš program, ima še dolgo 
bodočnost, seveda z dopolnitvami in v 
povezavi z mikroelektroniko, z izbolj
šavami elementov in z uvajanjem novih 
elementov, ki so nastajali, ali ki še na
stajajo, vendar pod pogojem, da bomo 
dovolj cenovno in kvalitetno konku
renčni.

To pa pomeni, da moramo nepre
stano zniževati proizvodne stroške in to 
tako, da bomo vedno v stanju zoperst- 
zaviti se naši konkurenci na trgu, ki je 
imamo res veliko in bomo šli s ceno 
lahko nazdol, da bomo dobili posle. Ce 
bo učinkovitost visoka in na svetovni 
ravni, potem je tudi prihodnost zago
tovljena. Jaz se bom usmeril semkaj, 
druga smer pa je, da mislim, da je pove
zava z mikroelektroniko le edinstvenega 
nikalnega značaja za elemente, ker so 
kompleks klasični elementi debeloslojni 
elementi in mikroelektronska tanko- 
slojna tehnologija osnovni gradbeni

iimiiiiiimiiiiiiiiiiiiiimimmmiimiiiiimiiimimmmmmii

Obisk 
iz Crvene 
zastave

Na povabilo družbenopoliltičnih or
ganizacij in samoupravnih organov 
Iskre Avtoelektrike Nova Gorica so se 
minuli ponedeljek mudili v tej delovni 
organizaciji na uradnem, predvsem pa 
prijateljskem obisku predsednik konfe
rence sindikata, predsednik delavskega 
sveta in sekretar OO ZK iz našega av
tomobilskega giganta, iz Zavodov Cr
vene zastave.

Goste iz Kragujevca so sprejeli pred
sednik konference sindikata Miloš Vo
dopivec, predsednik delavskega sveta 
Boris Gregorič, koordinator OO ZK 
Gabrijel Dobrila, v imenu vodstva pa je 
prijatelje iz Srbije pozdraviljromočnik 
glavnega direktorja Robert Žerjal. Po
govorom sta prisostvovala tudi direktor 
TOZD Komerciala Jordan Kodermac 
in v.d. direktor TOZD Tovarne malih 
zaganjalnikov Jože Derman.

Iskra Avtoelektrika je eden najpo
membnejših poslovnih partnerjev Cr- 
veni zastavi, saj zanjo izdeluje izdelke, 
brez katerih avtomobil ne gre. To so za
ganjalniki, altematorji, vžigalne tulja
ve, žarnice.... Žal odnosi niso na zavid
ljivem nivoju, čeprav je poslovno in so
delovanje med družbenopolitičnimi or

ganizacijami že dolgotrajno. Že dalj 
časa, točneje od leta 1974, ko je bila 
odprta tovarna malih zaganjalnikov, ki 
največ proizvaja za Crveno zastavo 
(zaganjalnike za osebna vozila) je 
stalno prisoten problem neurejenih 
cen, to pa seveda ne vodi nikamor dru
gam kot k izgubi, ki je bila praktično v 
tej TOZD prisotna vsa leta. Ta problem 
so gostom iz Kragujevca nazorno pri
kazali ter poudarili, da mora priti do re- 

. šitve.
Družbenopolitični delavci iz Cr

vene zastave so problem z razumeva
njem sprejeli, vsekakor pa bodo ugoto
vitve obravnavali tudi v svoji sredini 
doma in poiskali ustrezne in pravilne 
načine reševanja zaskrbljujočega sta
nja 360-članskega kolektiva tovarne 
malih zaganjjainikov.

V več urnih pogovorili so se pogovar
jali tudi o pripravi srednjeročnega 
plana do leta dva tisoč, ter o nujnosti 
podpisa sporazuma o dolgoročnem so
delovanju.

Gostje iz Kragujevca so si ob slovesu 
ogledali tudi proizvodnjo Avtoelektri-

elementi vseh sistemov in naprav in 
morajo nastopati skupaj. Po filozof
skem pristopu pa so enaki, samo po 
izvedbi so drugačni in tudi trženjč je 
dokaj podobno.«

Za konec pa nam še povejte, ali si ve
liko prizadevate za izvoz in kako je s 
snovanjem novih, posodobljenih tudi 
za Iskro in za jugoslovansko tržišče?

V naši delovni organizaciji že nekaj 
časa teče projekt profesionalizacije 
elektronskih sestavnih delov, ki daje 
neprestano rezultate. Iz zelo novih 
elementov stalno nekaj nastaja, vendar 
mi ne bomo mogli osvajati vseh, mislim 
pa, da je nekaj zadnjih izdelkov, ki smo 
jih osvojili v samem vrhu sodobne teh
nologije, npr. tekoči kristal je ena od 
teh tehnologij, ki dokazuje, da naša de

lovna organizacija sledi razvoju. V la
boratorijih imamo mnoge nove zasno
ve, toda dokler ne pride potreba v 
Iskri in kasneje v jugoslovanski proi
zvodnji, do takrat se ne moremo dobro 
preveriti in ne moremo izvažati. Sicer 
pa je naša delovna organizacija prežeta 
z miselnostjo, da brez visoke stopnje 
izvoza večji del te organizacije ne more 
obstajati.

Pri izvozu želim dodati še to, da pri nas 
vlada prepričanje, da v kolikor ne bomo 
krepili naše mreže, toliko časa ne bomo 
dosegali še večjih uspehov pri izvozu. 
Nekoliko bolj pogumni moramo biti pri 
kadrovanju, ker ima to izredne koristi 
za prodajo našega blaga na zunanjem 
trgu in prenos organizacijskih in po
slovnih znanj nazaj v Iskro. D.Ž.

RAZGOVOR Z JANEZOM VOLKOM, VODJO SLUŽBE ZA INDU
STRIJSKO LASTNINO V DO ZORIN

Zaščititi moramo znanje
Služba za industrijsko lastnino 

v Iskri deluje v Iskri že vrsto let, 
pa vendar se zdi, da njenega de
lovanja v naših organizacijah 
združenega dela ne poznajo do
volj. Zato smo se tokrat napotili 
k vodji službe ing. Janezu Volku, 
da bi nam povedal kaj več o delo
vanju te službe ter o aktualnih 
problemih s katerimi se služba 
srečuje.

Povedal nam je:
Predmet dela naše 

službe je industrijska lastnina. 
Posebno skrb v tem posvečamo 
predsvsem zaščiti industrijske 
lastnine, in sicer tako, da prepre
čujemo zlorabe s strani konku
rence. To vprašanje je danes za 
Iskro aktualno predvsem zato, 
ker le-ta spričo svoje velikosti 
zelo uspešno nastopa tudi na ino
zemskih trgih. Ko pa Iskra nastopi 
na tujem trgu s svojimi izdelki, 
seveda, pritegne pozornost tujih 
firm, ki pač budno pazijo na zaš
čito svojih poslovnih interesov.

To dejstvo pač moramo imeti 
pred očmi, kajti zelo lahko se 
zgodi, da smo na ta dejavnik tu in 
tam premalo pozorni, ko nasto
pamo na tržišču s sličnimi izdelki 
kot konkurenca, ki v večini slu
čajev že predhodno zaščiti svoje 
izdelke s patenti v vseh državah, 
kjer namerava prodajati. Tako bi 
se lahko primerilo, da naši iz
delki zadevajo in eventualno tudi 
trčijo v zaščitne dosežke konku
renčnih firm, kar pa moramo že 
prej preprečiti, kajti konkurenca 
silno intenzivno išče kakrnekoli 
podobnosti s patentno zaščite
nimi njihovimi izdelki, da bi ga 
tako izrinila s tržišča.

Predvsem se moramo namreč 
zavedati, da je osnovni cilj vseh 
pomembnejših firm v svetu, da 
organizirajo v okviru lastnega 
podjetja ali pa s pomočjo raznih 
raziskovalnih institucij možne 
raziskovalno- razvoj ne skupine 
strokovnjakov, katerih izsledke 
in dosežke je treba tudi pravoča
sno zaščiti. Tudi v Iskri smo po
sebno v zadnjih nekaj letih spoz
nali pomen raziskovalno-razvoj- 
nega dela, ki nam edino lahko 
omogoča, da enakopravno in 
vzporedno s konkurenco nasto
pamo na svetovnih trgih. Vendar 
so vlaganja v RR dejavnost pri 
nas, v primerjavi z drugimi indu
strijskimi državamL še nepri
merno skromnejša. Se do nedav
nega so naši raziskovalci porabili 
dosti časa tudi z zbiranjem po
datkov o najnovejšem znanem 
stanju tehnike področja, ki so ga 
raziskovali, za kar so porabili 
mnogo dragocenega časa. V zad
njih letih imajo sedaj dobre 
možnosti, da vse informacije in 
dokumentacijo v zvezi z naj no
vejšimi dosežki tehnike, patenti 
in drugimi informacijami želez
nega področja dobijo od naše 
dokumentacijske službe.

Na ta način jim je olajšano ra
zvojno delo, saj iahko po pre
gledu in študiju najnovejšega 
znanja tehnike s svojim delom 
ustvarijo vrhunske dosežke, ki 
uspešno konkurirajo na tržiščih. 
Posebno pozornost pa je treba 
posvetiti dejstvu, da mora biti iz
delek izviren in ne krši že prizna
nih in veljavnih patentnih pravic 
tujih firm. V vseh primerih dvo
mov o izvirnosti in eventualnih 
rešitvah patentov bi morali imeti 
naši razvijalci stalen stik s službo 
industrijske lastnine. Zato 
izvirne izvedbe naših izdelkov 
pravočasno zaščitimo kot izume s 
patentom. Če to storimo, si zago
tovimo prost nastop na trgu.

hkrati pa preprečimo, da bi kon
kurenti mogli nastopiti z enakim 
izdelkom na istem trgu, oz., da bi 
se na nedovoljen način okoristili 
z dosežki našega izvirnega znaJ 
nja.

Seveda pa naj tu opozorim, da 
je takšna patentna zaščita neizo
gibno povezana s precej obsež
nim delom, ki je potrebno, če se 
želimo prepričati, ali je naš izum 
v resnici izvirna rešitev ali pa ne.
V ta namen je potrebno v vsa
kem posameznem primeru pre
gledati nemalo zadevne patentne 
dokumentacije. V naši službi to 
delo opravi oddelek za doku
mentacijo. Potem, ko je to stor
jeno, ponovno preverimo, ali je 
zadeva v resnici na novo in. 
izvirno domišljena in rešena. 
Pogoj je seveda izvirnost izdelka.

Pogostejši so primeri, da kon
kurenca — čim se pojavimo na 
tujem trgu, na katerem ima kdo 
tak izdelek že patentno zaščiten— 
vloži priziv proti nam. Kadar 
pride do zapletov takšne vrste s 
strani konkurentov, naša služba 
seveda v postopek razčiščevanja 
vključi tudi naše patentno za
stopstvo, to je patentno pisarno v 
državi, pač z namenom, ubraniti , 
naše interese glede patentnih 
pravic. Povedati pa moram, da 
imamo opraviti tudi s primeri, 
ko pride do pravd, ki pa utegnejo 
biti zelo drage, to je povezane so 

običajno z velikimi stroški. To pa 
je tudi razumljivo, saj se takšni 
— (pravni) postopki često vle
čejo tudi po več let,rezultatipa so 
često kaj negotovi.

V pogledu sklepanja raznih 
pogodb, posebno licenčnih in 
kooperacijskih z raznimi ino
zemskimi partnerji moramo pri
pomniti, da se za ta posel zadol
žene službe v Iskri mnogo pre
malo obržčajo na našo upravno 
službo SIL. Ta jim je namreč 
vedno na razpolago z nasveti pri 
sklepanju pogodb, posebno še, 
ker je pri vseh teh pogodbah sko
raj vedno osnovni predmet od
stopanja ali prenos patentnih 
pravic.

V tem pogledu so posebne 
pozornosti — z našega vidika 
gledano — potrebne posebej li
cenčne in kooperacijske pogod
be, ki morajo biti še posebej 
dobro preštudirane. Z dobrim 
poznavanjem patentnega prava 
lahko preprečimo razne omeji
tve, posebno omejitve tržišča, ki 
nam jih ne neupravičeno hoče 
vsiliti poslovni partner z nam 
neugodno pogodbo.

Treba je namreč imeti pred 
očmi dejstvo, da patentna zaščita 
velja le v državi, v kateri je pa
tentiran in torej jugoslovanski 
patent ne ščiti izdelka tudi na tujih 
trgih in obratno, z izdelkom 
takšne vrste ne moremo nastopiti 
na tistih tujih trgih, kjer je enak 
ali podoben izdelek že patentno 
zaščiten s strani drugega izvajal
ca.

Poudariti moramo, da je 
osnovni namen naše službe zaš
čita vseh v Iskri ustvarjenih vr
hunskih dosežkov s področja 
tehnike, ki jih moramo patentno 
zaščiti pri nas in v inozemstvu, 
istočasno pa preprečevati, da bi 
naši izdelki kršili patentne pra
vice tujih firm.

Iz vsega, kar smo povedali, je 
namreč videti, da je opravljanje 
nalog službe za industrijsko last
nino v Iskri, kot v velikem po
djetju, kar precej zahtevno in 
vsekakor potrebno delo, nam je 
za konec dejal ing. Janez Volk, 
sedanji vodja te službe. Mak
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DO AVTOMATIKA TOZD PROGRAMSKA STIKALA IN RELEJI 
MAKOLE

NAŠIH DESET LET
V petek, 12. t. m. so se pred 

tovarniškim poslopjem v Mako
lah zbrali delavci tovarne pro
gramskih stikal in relejev, da bi 
skupaj z gosti: predstavniki
skupščine občine Slovenska Bi
strica, krajevne skupnosti Ma
kole in Puljčane, SOZD iskra in 
delovne organizacije Avtoma
tika - prisostvovali proslavi, na
menjeni 10-letnici obstoja te te
meljne organizacije.

da je to izključno zasluga našega kolek
tiva, ki je v desetih letih zrasel iz nič s 
sredstvi matične delovne organizacije 
Avtomatika in s pomočjo širše druž
bene skupnosti v samostojno TOZD, z 
več kot tristo zaposlenimi, ki izdelujejo 
finalne izdelke za industrijo tako doma, 
kot na najzahtevnejšem zunanjem trgu, 
vendar je to močan impulz k razvoju, če 
že ne odločujoč, za današnji in jutrišnji 
dan KS Makole.

Trčko, ki je poudaril, da bo nadaljnji 
razvoj možen samo s temeljito dopolni
tvijo proizvodnega programa, saj ob
stoječi program v danih tržnih razme
rah ne ustvarja dovolj akumulacije. 
Vzporedno s tem pa morajo izboljšati 
kadrovsko usposobljenost in doseči 
tehnološko samostojnost.

Ob pričetku slavnostnega dela pro
slave je predsednica delavskega sveta 
temeljne organizacije, Zlatka Marčin- 
kovič z naslednjimi besedami predsta
vila delovni kolektiv: Pred desetimi
leti se je nedaleč Qd tod, kjer smo sedaj, 
v zgodovinskem gradu Štatenberg obr
nil list zgodovine — ne list, odprla se je 
knjiga, v katero se bodo pisale strani 
nove dobe za nerazvito, na obrobje 
Haloz potisnjeno krajevno skupnost 
Makole z njeno bližnjo in daljnjo okoli
co, ki sega vse tja pod temačne globeli 
Donačke gore na vzhodu in strma po
bočja Boča na zahodu.

Kakšno nasprotje — stari očanec 
Štatenberg, strah in trepet tlačanov in 
dekel, ki so vztrajali na surovi haloški 
ilovici, tlačeni in zatirani od nadute 
graščinske gospode, je v sredini sedem
desetih let našega stoletja začel vračati

Radi imamo svoj kraj, svojo tovarno. 
Vemo, da je to naša bodočnost, genera
cija, da bo tukaj še mladosti, smeha, 
skratka življenja. Hvaležni smo tistim, 
ki so pred desetimi leti zaupali nam, ki 
sp žrtvovali del svojega dohodka za to, 
da sedaj ustvarjamo tukaj le—tega mi.
Ne bi dajali obljub, da bomo pridno de
lali — to je samo po sebi umevno, kot je 
bilo do sedaj, naše delo, oz. rezultati 
dela naj govorijo namesto obljub. 
Hvala tudi staremu očaku Štatenbergu, 
ki neutrudno bdi nad nami, vrnil je svoj 
dolg. Ponosno naj stoji še stoletja, kot 
je doslej — isto pa naj velja tudi za našo 
tovarno — naj bodo mejniki, jubileji, 
kot je današnji prav tako svetli in polni 
optimizma kot je današnji.

K prijetnemu vzdušju proslave so s 
pozdravom prispevali tudi učenci 
osnovne šole Makole, v kulturnem delu 
programa pa: pevski zbor TOZD Releji 
pod vodstvom Vesne Szabo, recitator
ske skupine TOZD Releji pod vod
stvom Mihaele Hrup, folklorne skupine 
KUD Janko Živko iz Poljčan pod vod
stvom Branka Fuchsa ter godbe na pi
hala IMPOL iz Slovenske Bistrice. * v

JUBILANTI 10-LETNEGA 
DELA V TOZD PROGRAMSKA 
STIKALA IN RELEJI

Jubilanti dela.

Delavski svet TOZD Tovarna pro
gramskih stikal in relejev Makole je na 
svoji seji dne 10, 10.1984 sprejel sklep, 
da se ob 10-letnici obstoja naše te
meljne organizacije podelijo priznanja 
naslednjim jubilantom:

O usmeritvah nadaljnjega razvoja 
temeljne organizacije je spregovoril di
rektor temeljne organizacije, Ludvik

Marica Ambrožič, Milena Bercko, 
Ljudmila Berglez, Zinka Bratuša, Ber
narda Bogme, Martina Bočiško, Jožica 
Curk, Marija Čebular, Jožica Čečonik, 
Marija Čobec, Anton Drozg, Frančiška 
Dolenc, Vera Dacinger, Brigita Fakin, 
Nežika Golob, Marija Govedič, Štefka 
Kohne, Justina Kolar, Milena Kolar, 
Kristina Košič, Albina Kristan, Mar
jana Kodrič, Anica Kropeč, Angela 
Kodrič, Marija Krošel, Terezija Lepe j, 
Danica Lešnik, Matilda Lorber, Tere
zija Lasič, Marjana Lepe j, Alojzija Mi- 
kložič, Lucija Marzidovšek, Žlatka 
Marčinkovič, Jožica Medik, Bernarda 
Modrič, Marija Mesarič, Alojzija Ogri
zek, Rozalija Ošina. Brigita Pleberšek, 
Adela Potočnik, Agata Prešern, Slavica 
Pušaver, Frančiška Pinter, Irena Rode, 
Elizabeta Stojan, Frida Sobotič, Vera 
Stariha, Milan Sternad, Mira Sagadin, 
Nežika Šket, Danica Topler, Ludvik 
Trčko, Olga Turin, Vladislava Velek, 
Truda Vantur, Ana Vouk, Nežika Vuk, 
Rozalija Vantur, Terezija Vinkler, Ka
rolina Žnidar.

vati sedanje stanje v smislu usklajeva
nja oziroma dopolnjevanja proizvod
nih programov in kapacitet v naši de
lovni organizaciji vključno z vašo te
meljno organizacijo. Osnova temu ra
zmišljanju je, da je sprememba proi
zvodnih programov nujna predvsem v 
Smislu osvajanja proizvodov visoke 
stopnje obdelave, ki zahteva več znanja 
in kvalitetnega dela in s tem uspešnejše 
vključevanje v mednarodno delitev 
dela.

Čaka nas torej zahtevno delo, da ne 
omenim istočasno reševanje operativ
nih problemov, ki se tudi v vaši proi
zvodnji dnevno pojavljajo. Vpliv imajo 
tudi padec realnih osebnih dohodkov in 
naraščajoči življenjski stroški in pojav
ljajoča se tendenca k uravnilovki. 
Ravno pri obravnavanju teh vprašanj 
večkrat ugotavljamo, da se pri iskanju 
vzrokov za takšno stanje vali problema
tika od enega subjekta na drugega, pri 
iskanju rešitev pa se čaka. Zato je 
edina možna pot razbremenitve gospo
darstva in reševanja problemov, ki se 
pojavljajo v naših delovnih sredinah, 
istočasno in usklajeno reševanje pro
blemov z več iniciativnosti.

novih in dograjevanje obstoječih d'5'0 
ciranih enot ter v pospeševanje teht*0 
loško zahtevnejših proizvodnih Pr° 
gramov v smeri gradnje elemente'' 
lastne naprave in sisteme. >

Pred dvema letoma je ravno vaša1^ 
meljna organizacija čutila muhav0 
mednarodnega trga in njegovih spA 
memb, kot so se tržne razmere za a
vašega proizvodnega programa nej1 
doma spremenile in s tem povzroc' 
neljube situacije*v naših sredinah. T° 
z razumom in skupnimi napori sit* 
premagali nastale razmere. Verno,
potrebno dalje izgrajevati r- - 
no-programsko bazo vaše temeljne 0, 
ganizacije in jo vsebinsko okrep1^
Tako je v teku proces osvežitve .: j,
proizvodne baze povezana z investie J 
skimi vlaganji v tehnologijo. To 
spremljati tudi strokovno jahanje vaS 
kadrovske baze.

Danes zajema vaš proizvodni P|°
gram proizvodnjo programskih stikal'11
elementov za krmiljenje procesov, * 
nredstavlia osnovo DraHnii nanraVlfl ..predstavlja osnovo gradnji naprav 
Sternov za . avtomatizacijo, v industrij j
predvsem na področju železniškega

Nastopil je domači pevski zbor. Š.D.

svoj dolg —- dal je streho peščici pridnih 
ljudi, ki so sedli za stroje in začeli proi
zvajati izdelke, ki bodo vgrajeni poma
gali človeku kdo ve kje na zemeljski 
obli pri njegovem delu, zabavi in po
dobno. Zaupanje, ki je bilo dano rev
nemu, na rob civilizacije potisnjenem 
človeku s strani takratne delovne orga
nizacije Iskra APARATI iz Ljubljane, 
je le-to izkoristil in se oddolžil z vest
nim, marljivim delom. Mladih, pridnih 
rok je tukaj dovolj. Na zemlji se živi od 
dela svojih rok, če te roke primejo 
izvijač, spajkalnik ostanejo misli iste. 
Delo ni bilo zaman — s pomočjo ma
tične delovne organizacije, ki se je med 
tem formirala v močno, znano organi
zacijo tako doma in na tujem in se poi
menovala z imenom Avtomatika, kar 
simbolizira tehnologijo današnjega in 
jutrišnjega dne, je zrasla nova, sodobna 
tovarna, v kateri kujejo svoj in svojih 
otrok lepši danes in jutri že kar številni, 
ki bi sicer bili boj za svoj vsakdan v in
dustrijskih centrih doma ali pa celo na 
tujem, kar je bila praksa do formiranja 
tega obrata v Štatenbergu.

Delovni organizaciji Avtomatika, ki 
prav letos praznuje še večji jubilej — 
35-letnico obstoja, gre zasluga, da se 
vrača življenje v te sicer lepe, s prijaz
nimi in pridnimi ljudmi obljudene 
kraje, saj že bežna analiza prebivalstva 
lahko pokaže, da manjka kar cela gene
racija mladih, ki so si poiskali zaslužek 
in spletli gnezdo daleč od doma.

V teh desetih letih je zraslo ničkoliko 
novih hiš, asfaltirali so kilometre cest, 
kraj dobiva lepšo podobo. Ne trdimo.

Slavnostni govor predsednika
poslovodnega odbora
Marcela Božiča

»Dovolite mi, da vas najprej v imenu 
vodstva delovne organizacije Avtoma
tika iskreno pozdravim ter vam česti
tam k jubileju, 10. letnici vaše temeljne 
organizacije.

Svoj jubilej praznujete v času zao
strenih pogojev gospodarjenja, ko se 
moramo vsak dan dokazovati s smotr
nimi odločitvami o razvoju, poslovanju 
in gospodarjenju. Ti zaostreni pogoji so 
posledica današnje gospodarske stvar
nosti v naši družbenopolitični skupnosti 
kot zoženih dimenzij v mednarodnih 
gospodarskih odnosih. Kot del sodob
nega sveta, se tudi mi nahajamo v pro

cesu tehnološke preobrazbe s ciljem, da z 
novimi tehnologijami na osnovi mi
kroelektronike in računalništva dose
žemo nove in boljše pogoje dela. Tako 
si bomo zagotovili tudi našo pot v med
narodno delitev dela. Ob tem se mo
ramo zavedati, da tehnološka preobra
zba zahteva od nas nova znanja in uspo
sobljenost. Zmotno bi bilo, če bi mislili, 
da nove tehnologije izločajo delavce iz 
delovnih procesov, pač pa jih vključu
jejo v proizvajalne procese napredneje 
in svobodneje.

Ekonomske težave in iz njih izhaja
joč program stabilizacije nam nareku
jejo intenzivnejši razvoj in posodobitev 
industrije, večjo rast proizvodnjfe z do

seganjem višje kvalitete in obsežnejše 
vključevanje v mednarodno delitev 
dela. To je dokaj zahtevna naloga, ki jo 
bo zaradi nizke stopnje akumulacije in 
težav pri prestrukturiranju proizvodnje
v nekaterih sredinah težko izvesti. 
Ravno pri prestrukturiranju, h kate
remu smo v Avtomatiki pristopili že v 
lanskem letu, moramo nujno upošte-

Vsi v Avtomatiki imamo dejanske, 
možnosti za izboljšanje izpolnjevanja 
proizvodnje in poslovanja, potrebno je 
le dosledno vztrajati na sprejetih ukre
pih ter zahtevati polno in odgovorno 
angažiranost vodilnih in vodstvenih 
struktur samoupravnih organov in 
družbenopolitičnih organizacij.

Prisotnost Iskre v tem predelu Slo
venije beležimo že v 1974. letu, ko smo 
v prostorih. Statenberškega gradu pri
čeli z montažo podsestavov za pro
gramska stikala. Kmalu po prevzemu 
obrata v Poljčanah in pričetkom proi
zvodnje miniaturnih relejev, smo se za
radi povečanega obsega proizvodnje in 
prostorske stiske, odločili za izgradnjo 
nove tovarne. Investicija in tehnološka 
specializacija v vašo temeljno organiza
cijo je temeljila na osnovi načela o pro
gramski usmeritvi in samoupravni or
ganiziranosti delovnega procesa v Av
tomatiki. Na ta način se je tudi Iskra ak
tivno vključila v republiško obveznost 
za hitrejši razvoj manj razvitih območij 
Slovenije oziroma v ustanavljanje

cestnega prometa, strojegradnje, en^ 
getike, industrijskih procesih, zašd
objektov in robotike. Torej progranl ’ 
ki ga v Avtomatiki uspešno razvija01 
in posodabljamo in z njegovo ahr018 
cijo doma in na tujih trgih prispeva01 ^ 
tudi k večji varnosti in boljšim pogoj611 
dela.

Zavedamo se namreč, da je ta
temeljna organizacija pomembna
za ožjo družbeno-politično skupno51
kateri posluje in v kateri živijo njeni d6
lavci. Pomeni eno tistih ekonornsit
jeder, ki zagotavljajo širši razvoj ,l- 
krajev.

Tudi nase dobro sodelovanje z dr°z 
beno-političnimi činitelji občinsk6 
skupnosti Slovenska Bistrica, dokazuj6 
vitalni interes teh krajev za nadaljuj 
uspešen razvoj te temeljne organizu61' 
je. (

Dovolite mi, da vam še enkra 
iskreno čestitam k vašemu jubileju i" 
zaželim veliko uspehov pri nadaljnj601 
delu v prepričanju, da nas le napori-k 
vodijo k skupnim ciljem in razvijanj 
odnosov do odgovornosti, kalij0 
močnejše in zrelejše.«

S SEJE DELAVSKEGA SVETA DO IEZE

Izpolnili 70% letošnjega načrta
Četrti seji delavskega sveta DO IEZE je prvič prisostvoval novo izvoljeni 

predsednik KPO — Marjan Henigman. V uvodni besedi se je najprej zahvalil 
DS za izkazano zaupanje in hkrati izrazil željo, naj bi se uspešnost poslovanja 
DO kljub težkim gospodarskim razmeram izkazovala tudi v bodoče. To pa bi 
bilo glede na sedanjo relativno trdno pozicijo DO tudi mogoče pričakovati. 
Iskrena zahvala je veljala tudi Luki Simoniču, ki je v zadnjih šestih mesecih 
opravljala naloge vršilca dolžnosti predsednika KPO.

zvajalcev. Namen teh krožkov nuj f11 
bilo aktiviranje skritih znanj in žarni5'1
ljudeh, ki se vsakodnevno neposredu6 
srečujejo s konkretnimi proble1111

Po potrditvi sklepov zapisnika 3. seje 
DS je Ivan Gerič, vodja strokovne 
službe DO za analizo obrazložil po
slovno poročilo za obdobje prvih osmih 
mesecev letošnjega leta. Proizvodnja je 
v tem obdobju dosegla 70% celotnega 
plana za letošnje leto in je hkrati za 
36% večja kot v enakem obdobju pre
teklega leta.

Delež domače prodaje se polagoma 
zmanjšuje na račun izvoza, ki pa še ni

Pozdrav pionirjev Osnovne šole Makole.

povsem izpolnil vseh pričakovanj, saj je 
znašal v prvih osmih mesecih le 53% 
načrtovanega, je pa za 24% nad lansko
letnim v enakem obdobju. Poseben 
problem predstavljajo zaloge, saj je 
njihova rast hitrejša od rasti proizvod
nje in je zato Ivan Gerič predlagal, da se 
v vsaki temeljni organizaciji Sproži ak
cija za analiziranje posameznih zalog, 
tako materiala, kot gotovih izdelkov, 
ker predstavlja stanje zalog odločilen 
faktor, ki vpliva na učinkovitost poslo
vanja.

Član KTO Jože Šurc je s tem v zvezi 
omenil težave z likvidnostjo, ki bi jo 
bilo mogoče izboljšati z zmanjševanjem 
zalog, kakor tudi z večjo realizacijo ter
jatev, tako na domačem, kot na tujem 
trgu. Stanje še zdaleč ni zadovoljivo, 
med drugim tudi zaradi visokih obresti, 
ki bremenijo tiste TOZD, ki ne poslu
jejo najbolje in skušajo svoj položaj 
okrepiti z najemanjem posojil. Ugotov

ljeno je, da obresti požirajo tudi do 
15% dohodka.

V smislu uresničevanja lastne ra
zvojne perspektive bi bilo potrebno 
pripraviti predloge za prestrukturiranje 
proizvodnjega programa in uvesti dolo
čene reorganizacijske posege, je ugo
tavljal delegat iz Industrijske Elektro
nike. Kot je poudaril predsednik KPO 
Marjan Henigman,, se KPO že inten
zivno ukvarja s temi vprašanji, zlasti za 
TOZD, ki imajo hkrati težave pa je po
zval posamezne temeljne organizacije, 
da pripravijo o tem lastne idejne zasno-

Razveseljive podatke o kakovosti je 
posredoval vodja strokovne službe DO 
za kakovost Zoltan Zemljič, ko je po
ročal o bistvenih premikih v prvih 
osmih mesecih, ki kažejo, da se je ka
kovost v vseh fazah izboljšala. Potem, 
ko je podal podroben pregled in kazal
ce, je dejal, da nas ti pokazatelji ne 
smejo uspavati v ‘samozadovoljstvo, 
kajti treba jih bo še s ponovitvami veri
ficirati. Prav tako je opozoril, da smo še 
daleč od zaželjenega, kakor tudi od sve
tovnih normativov na tem področju. 
Ob tem je poudaril vlogo krožkov za 
kakovost, ki so jih v procesu proizvod
nje ustanovili tudi po vzoru japonskih 
izkušenj. »Začetni zagon v tem smislu 
je nekoliko pojenjal tudi ker nismo v 
pravi meri pritegnili neposrednih proi-

ablemi
proizvodnji. Član KPO Ludvik Sin«’0' 
je ob tem dejal, da bi bilo treba 
tudi na materialno plat zadeve, t0Je' 
vključiti v sistem tudi ustrezno stintu,a 
tivno nagrajevanje.

Igor Plestenjak, predsednik K0011 
sije za usklajevanje in spremljanje a.£ 
tivnosti za pripravo sprememb SsS I 
informiral delegate delavskega sveta 
poteku del na pripravi predlogov Sa< 
združitvi v DO, o skupnih osnovah ' 
merilih delitve sredstev za OD 
skupno porabe, o skupnih osnovah raZ’ 
porejanja čistega dohodka.

O razlogih, ki so narekovali pono'0 
oblikovanje omenjenih samouprav011
sporazumov, kakor tudi o vzrokih zaU
snitve njiho vga sprejemanja smo 2 
poročali. Igcn Plestenjak je delavske^ 
svetu predlagal, naj se razprava f° 
daljša za 3 mesece in pozval KPO, (‘a 
tem roku pripravi pripombe. Breda«1, 
rent predsednica Konference OOZh j'
ob tem podala stališče sindikata, ki51--— • i • i v ~n Q0'ga sprejeli na sestanku izvršilnega 
bora dan prej in s katerim niso po^51'1., 
prepričani o nujnosti za podaljša0J1 
roka. Delegati DS so potrdili prevz6 \ 
odgovornosti za podaljšanje aktivo051 
glede priprave SaS.

Informacijo o pripravi plana F5 
Iskra IEZE za leto 1985 je posredo' 0 
Vesna Fajdiga in hkrati omenila P0(1 
bleme pri usklajevan ju s planom SOz, 
in plani posameznih temeljnih org«0^ 

Pri pripravi plana pa bo tre
(Nadaljevanje na 5. str2111'

zacij.
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Proizvajalci in trgovske hiše so na letošnjem sejmu prikazali dokaj pestro 
ponudbo računalnikov, predvsem manjših ter spremljajočo pisarniško 
opremo. Čeprav so cene še vedno »kazile« celotno podobo našega tržišča je 
le čutiti, da gre na tem podcočju tudi pri nas v Jugoslaviji razvoj hitro naprej. 
Razveseljivo pa je, da je prav Iskra na tem sejmu informacijske tehnologije 
na nekaterih področjih prednjačila in tudi sicer zelo lepo uredila svoj pavi
ljon. Zasluga gre predvsem DO Iskri Delti in njeni službi tržnega komunici
ranja, ki je opravila celotno organizacijo priprav. Sicer pa je Iskra Delta 
dala na tem sejmu poseben poudarek prikazu aplikativne programske 
oprcniv Z,; različne gospodarske dejavnosti, kot tudi demonstraciji program
skih orodij Iskra DELTA ARHITEKTURA — IDA.

Med ostalimi Iskrinimi DO so bile 
Prisotne še DO Široka potrošnja s svo- 
jitn hišnim računalnikom HR—84 in 
računalnikom SPECTRUM firme Sinc- 

*air Research, Iskra Avtomatika je 
Prikazala video terminal CM 1604 Ml 
lr> disketne enote 5 1/4« in 8«, Iskra 
Elektrozveze svoje modeme 2283, 
'9200,2054 in 1161, Iskra Kibernetika 
rnikrofilmske čitalnike KOM, UNI- 
^ERZAL, ROLE, grafoskop za format 
^4 in A5, Iskraskope, Iskrama- 
"k—-kabinete, disketne enote in po- 
Ttnilniški programski krmilnik IPK 10, 
'skra Mikroelektronika pa standardna 
vezja in vezja logičnih mrež.

Ker je Iskra Delta tudi pobudnik 
Samoupravnega povezovanja v raču
nalništvu in s tem ene najpomembnej
ših povezav »ENOTNI RAČUNAL
NIŠKI SISTEM«, so v Iskrinem pavi
ljonu razstavljali še ostali člani ERS:

— GORENJE DO PROCESNA 
OPREMA
(zaslonski terminal PAKA 2000)

— SISTEMI ZA ENERGETIKO 
^ mikroračunalniški sistem D1PS 85)

— ISKRA KIBERNETIKA (di
skovna enota Winchester 5 1/4«)

— LIKO VRHNIKA (diskovne 
enote DEE—160 in DEE—300, 
Zmogljivosti 160 ter 300 MB).

Nasproti članicam ERS je razstavljal 
še DIGITAL EOUIPMENT COR
PORATION, katerega v Jugoslaviji za
stopa Iskra Delta.

Prvič sta bila v Jugoslaviji predstav
ljena dva nova proizvoda:

— večuporabniški mikroračunalnik 
POP 11/73

— 32-bitni računalnik 11/785 iz dru
žine VAN,

Poleg tega so bili razstavljeni tudi 
Micro VAN, Osebni računalniki PC 
!00 in PC 350.

Posebno pozornost je Iskra Delta 
namenila prikazu programskih orodij 
ISKRA DELTA ARHITEKTURE, 
Programu za vnos podatkov (DATA 
tNTRY), ter komunikacijam med ra
čunalniki Iskre Delte na in izven sejma 
(DELTANET). Ob tem so prikazali še 
emulatorje za povezavo z računalniki 
°stalih proizvajalcev.

Glavni del celotne razstave je bil na
menjen prikazu aplikacijske program

ske opreme ter njenim 9 segmen
tom:

— Drobin (drobni inventar)
— GLADA (glavna knjiga)
— ODOS (osebni dohodki in kadrov

ska evidenca)
— OSNA (osnovna sredstva)
— SALDA (saldakonti kupcev in 

dobaviteljev)
— AMONA (amortizacijski načrt)
— FAKTA (fakturiranje)
— OBES (obdelava besedil)
— SKLADA (skladiščno poslova

nje)

Segment TURIZEM:
Demonstracijo posameznih progra-

TRS iz Zagreba, dobavitelj tiskalnikov z Iskro Delto je predstavil svoj mali 
tiskalnik, ki naj bi ga začeli proizvajati naslednje leto.

DO Elektrozveze je razstavila svoje modeme Na sliki: MODEM 19200

Segment VODENJE PROIZVOD
NJE

— 4P (planiranje in spremljanje 
proizvodnega procesa)

— PROTEKS (proizvodno-poslovni 
informacijski sistem v tekstilni industri
ji)

— SKLADA-P (skladiščno poslova
nje na PARTNERJU)

— SCADA (nadzor in vodenje indu- 
strijsko-tehnoloških procesov)

— SINVIP (sistem za integralni nad
zor in vodenje industrijskih procesov) 

— Video program: 4P v TAM Mari
bor

mov pod skupnim imenom HIS (hotel- 
sko-informacijski sistem) na računal
niku PARTNER ter prikaz video filma 
z referenčnimi instalacijami.

Segment POSLOVNE APLIKACI
JE:

Segment kmetijstvo:
— AGRO/G (računalniško vodenje 

procesov na področju govedoreje)
— AGRO/S (računalniško vodenje 

procesov na področju prašičereje)
— MIDOS (mikroračunalniški nad

zorni sistem)
— SVIDO (sistem za vodenje proi

zvodnje tekoče hrane v prašičereji)
— Video film z referenčnimi instala

cijami
Segment INŽENIRING, IZO

BRAŽEVANJE, VZDRŽEVANJE:
— SOLA CP/M (program za samou- 

čenje operacijskega sistema CP/M)
— Informacije v zvezi z delom Izo

braževalnega centra (kontaktne ure 
vsak dan ob 10.00 in 16.00)

— Informacije v zvezi z vzdrževa
njem računalniške opreme (kontaktne 
ure: vsak dan ob 11.00)

— Prodaja priročnikov in knjig za 
program DELTEjn DIGITAL (12.00 
— 15.00)

— Predstavitev Tomo Kralj: IN
FORMACIJSKI SISTEM

^Jajši obiskovalci so pokazali največ zanimanja za osebni računalnik SPECTR UM 
firme Sinclair Research, ki ga je predstavila Široka potrošnja

Segment TRGOVINA:
— NABAVA (Nabavna funkcija) 
— PRODAJA (Prodajna funkcija) 
— ZALOGE (Zaloge)
— FAKT A-P (Fakturiranje na 

PARTNER-ju)
—- KLAD A-P (Skladiščno poslovanje 

na PARTNER-ju)

izpolnili
76% letošnjega načrta

Segment GRADBENIŠTVO:
GR Alp E VIN AR 
STAT
PF-2 (Predračun stroškov in sprem

ljanje investicij)

(Nadaljevanje s 4. strani) 
uPoštevati tudi nov zakon o prihodku.

Delegati DS so sprejeli tudi predlog o 
Mšini obrestnih mer v DO, ki naj bi se 
avtomatično spreminjale, glede na 
°brestne mere bank.

Prav tako so delegati potrdili sprejem 
sklepe>v o sprejemu investicijskega 
Programa »Razširitev proizvodnih pro
storov TOZD Naprave in orodja«, 
Predlog sprememb investicijskih pro
gramov > Modernizacija in razširitev 
Proizvodnje polprevodnikov in »Razši- 
ritev. prestrukturiranje in moderniza- 
clja plastnih uporov.«

O skupnem poslovanju TOZD Ke
ramika in Tozd KEKO je poročal Jože
Jrc. Sodelovanje med obema TOZD 
'e opredeljeno v medsebojnem spora- 
Zurnu o dohodkovnih odnosih, oz. o 
skupnem prihodku. Znano je," da v 
/Pedsebojnem sodelovanju že vrsto let* 
Postajajo težave. Motnje se pojavljajo 
Predvsem glede finančnega (deviznega

in dinarskega) razmerja in pa delitve 
programa. Kljub naporom KPO za reši
tev obstoječih problemov, se stvari niso 
bistveno premaknile, zato-so delegati 
DS predlagali naj se okoli reševanja 
omenjene problematike angažirajo 
predvsem strokovne službe obeh 
TOZD, kakor tudi naj se-delitev pro
grama sprejme na delavskih svetih 
obeh prizadetih Za rok, ko naj bi zago
tovili ureditev teh odnosov je DS po
stavil 30. oktober. Dodali pa so, da bi 
bilo potrebno izvesti analizo, ki bi po
kazala dolgoročno ekonomsko projek
cijo poslovanja obeh TOZD, s katero bi 
dobili odgovor o optimalnih organiza
cijskih oblikah.

Ob koncu zasedanja DS so bili dele
gati seznanjeni tudi s predlogom razpi
sne komisije, da se za vodjo DSSS DO 
JEZE imenuje Miodrag Staparski. 
Sklep o imenovanju je bil soglasno 
sprejet.

1. S.

ISKRA — glasilo delovnega ko
lektiva SOZD Iskra — Industrija za 
elektroniko, telekomunikacije, 
elektromehaniko, avtomatiko in 
elemente — Ljubljana

Glavni urednik: Pavle Gantar, 
pomočnik glavnega urednika: 
Miloš Pavlica, odgovorni urednik: 

A Dušan Željeznov, tehnični ured
nik: Janko Golnar, novinar: Mara 
Ovsenik.

— Ureja uredniški odbor: Alojz 
Boc (Kibernetika), Špela Dittrich 
(Avtomatika), Stane Fleischman 
(Široka potrošnja), Milan Krapež 
(IEZE), Kazimir Mohar (Telemati- 
ka), Marko Rakušček (Avtoelek- 
trika) — Izhaja tedensko — Roko
pisov ne vračamo.

— Naslov: Ljubljana, Trg revo
lucije 3, tel.: 213-213, int.: 34-95 do 
34-98 — Tisk: Časopisno podjetje 
PRAVICA—DNEVNIK, Ljubljana.

Po mnenju sekretariata za in
formacije IS SRS je glasilo oproš
čeno plačila temeljnega davka od 
prometa proizvodov.

RA ISKRA

Iskrin paviljon je bil dokaj obsežen in lepo urejen.

PMP (Mrežno planiranje)
INVEST (Rentabilnost investicij)
D STRES
M STRES
Segment BANČNIŠTVO:
BAFIN (Bančno-finačno knjigovod

stvo)
BATEK (Tekoči računi občanov)
BATER (Poslovanje pri bančni 

okencih)
Segment GRAFIKA:
— KROJI — CAD v oblačilni indu

striji
— DVADE — dvodimenzionalno 

tehnično risanje
— TRIDE — trodimenzionalno 

geometrično modeliranje, geometrična 
analiza in prikaz

— MKE —metoda končnih elemen
tov s postprocešorjem 
— IDRIS- osnovne grafične rutine in

teraktivne grafike
— POST—STRES S — postprocesor 

k programskemu proizvodu STRESS

(analiza konstrukcij)
— CADES-G — CAD v elektroniki 

— tiskana vezja
— DDS-C — CAD v elektroniki — 

kabliranje
Ob zakl jučku sejma smo za kratko iz

javo 'O uspešnosti Iskre Delte na IN- 
TERB1ROJU zaprosili še glavnega di
rektorja Iskre Delte, Janeza Škrube
ja, ki je dejal: »Glede na sklenjene po
godbe in rezultate poslovnih pogovorov 
lahko rečem, da je bil ta sejem za nas 
uspešen ter da smo prodali kar precej 
vsega: od strojne opreme in sistemov 
do programske opreme.

Prav tako pomembno je za nas, da 
smo pokazali kupcem in poslovnim 
partnerjem naš celoviti proizvodni pro
gram vključno s proizvodi dveh naših 
velikih dobaviteljev Gorenja in TRS-a 
iz Zagreba ter da smo se na tem sejmu 
sestali proizvajalcci računalniške 
opreme v Jugoslaviji in se končno do
govorili za sodelovanje«. Boris Čerin

Tudi informacijski center ie imel polne roke dela.

SOZD ISKRA, Izobraževalni center, Ljubljana 

razpisuje strokovno usposabljanje po programu:

Optimiziranje in stroškovna kontrola 
proizvodnje

od 12. do 16. novembra 1984

V razmerah zaostrenih pogojev gospodarjenja se, še bolj kot kdajkoli do
slej, kaže potreba po obvladovanju proizvodnega procesa ter po stroškovni 
kontroli posameznih segmentov proizvodnje. Glavna poslovna usmeritev 
Iskre je izvozna usmeritev prestrukturiranega proizvodnega programa, do
seganje ugodnejše akumulacije, zmanjšanje uvozne odvisnosti ter polna za
poslenost delovnega kolektiva.

Optimiziranje proizvodno-prodajnega programa po kriterijih poslovno
sti, krmiljenje proizvodnje glede na tekoče rezultate poslovanja; sprotno za
sledovanje stroškov proizvodnje, kalkulacije stroškov z vidika poslovne 
strategije ter analiza vrednosti so elementi za doseganje začrtane poslovne 
politike OZD.

Seminar je namenjen: planerjem, razvijalcem, tehnologom, računovod
skim delavcem, vodjem del v proizvodnji ter ostalim, ki se pri svojem delu 
srečujejo z odločitvami v proizvodnji in s kreiranjem poslovne politike.

Udeleženci seminarja bodo prejeli gradivo kot pripomoček za samostojno 
delo na teh področjih; vključena bo tudi demonstracija računalniškega reše
vanja posameznih primerov.

VSEBINA: 1. Optimiziranje proizvodnje 
2. Stroškovna kontrola proizvodnje 

,3. Analiza vrednosti

NOSILEC PROGRAMA: SOZD Iskra, Izobraževalni center, Ljubljana

VODJA PROGRAMA: Božo Lampič, dipl. ekon., Iskra KIBERNETIKA 
— DS ATS, Kranj

ČAS IN KRAJ: s strokovnim izpopolnjevanjem bomo priče!il2. XI1984 ob 
9. uri v holelu Transturist, Škofja Loka. Zaključek seminarja bo predvidoma 
16.XI, L984 ob 18. uri.

CENA: v ceno 15.800 din so vključeni penzionski stroški in kotizacija. Za 
navedeno ceno bodoTOZD prejele račun na podlagi podpisane prijavnice. 
Potne stroške si uredijo udeleženci seminarja v svojih TOZD oz DSSS.

PRIJAVE: prijavnice pošljite najkasneje do 5. XI. 1984nanaslov: SOZD 
Iskra, Izobraževalni center. Ljubljana. Trg revolucije 3. E-l 1. Sonji Vrho
vec.

Podrobnejše informacije lahko dobite pri vodji programa B. Lampiču, 
tel.: št.: 064 28-269 ali v Izobraževalnem centru, tel.: št.: 061 222-212.
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Iz semiške tovarne kondenzatorjev.

Bilanca poslovanja
V prvih osmih mesecih letošnjega leta so v semiški DO uresničili proi

zvodnjo v višini 585,546.452 dinarjev (enotne cene iz leta 1980), kar pomeni 
61% letnega piana proizvodnje. Do konca leta nameravajo doseči proizvod
njo v višini 777,393.575 dinarjev, kar naj bi bilo 3% pod planirano proi
zvodnjo za letošnje leto.

Ne glede na to, da plan letošnje proizvodnje ne bo realiziran v celoti pa 
pomeni v sedanjem gospodarskem trenutku povečanje proizvodnje za 21% v 
primerjavi s proizvodnjo v lanskem letu velik uspeh.

Naslednja pozitivna ugotovitev ob doseganju proizvodnje pa je v tem, da 
se proizvodnja zvišuje iz meseca v mesec in je bila, n.pr. v mesecu avgustu za 
45% večja od dosežene proizvodnje avgusta lanskega leta.

Šibkejša točka doseženih poslovnih 
rezultatov v osmih mesecih letošnjega 
leta pa je izvoz. Doseženi izvoz na kon
vertibilno območje v osmih mesecih le
tošnjega leta v vrednosti 3,274.092 do
larjev pomeni uresničitev letnega plana 
v višini 53%. V Semiču ocenjujejo, da 
izpada izvoza ne bo možno do konca 
leta nadomestiti in, da bodo konverti
bilni izvoz uresničili v višini nekaj nad 5 
mio dolarjev, oz. da bodo izpolnili 83% 
letnega plana.

V prvih osmih mesecih letošnjega 
leta je uvoženi material dosegel vred
nost 3,285.000 dolarjev, kar pomeni za 
36% večji uvoz v primerjavi z istim 
obdobjem lani.

Dokaj dobro doseganje plana proi
zvodnje v letošnjem letu, to je za 21% 
večja proizvodnja od dosežene proi
zvodnje v lanskem istem obdobju, ter 
ugodni pogoji prodaje na domačem 
trgu, imajo za posledico zadovoljive fi
nančne rezultate poslovanja. Pri tem pa 
ne smemo pozabiti, da so cene repro
dukcijskega materiala narasle v sedmih 
mesecih letošnjega leta za 66,7% v 
primerjavi z istim obdobjem lani in

prav to dejstvo bistveno razvrednoti 
dosežene finančne rezultate poslova
nja.

V osmih mesecih letošnjega leta so v 
Semiču dosegli celotni prihodek v višini 
2,558.180.361 dinarjev, kar pomeni 
realizacijo planiranega celotnega pri
hodka za letošnje leto v višini 76% in za 
94% večji celotni prihodek, kot so ga 
dosegli v istem obdobju leta 1983. Del 
čistega dohodka za osebne dohodke je 
bil obračunan v višini 353,103.679 di
narjev in je bil tako plan dosežen v vi
šini 67%. Povprečni mesečni neto OD 
je znašal 20.531 dinarjev in je za 52% 
večji od doseženega neto osebnega do
hodka v osmih mesecih lanskega leta. 
Glede na to, da so življenjski stroški v 
istem obdobju narasli za 54,2%, še 
vedno kljub sorazmerno visokemu 
dvigu netto osebnih dohodkov beležijo 
padec realne vrednosti osebnih dohod
kov.

Na dan 31. avgusta letos so v Semiču 
zaposlovali 1.660 delavcev. Porast šte
vila zaposlenih pa so zabeležili v višini

!

' , •;

SOZD Iskra, Izobraževalni center, Ljubljana

razpisuje

strokovno izpopolnjevanje na temo:

Lastnosti in način preverjanja 
materialov
v času od 5. — 8. 11. 1984 v Škofji Loki

Strokovno izpopolnjevanje je namenjeno tehnologom kontrole kakovo
sti, delavcem v RR dejavnosti in drugim delavcem, ki se ukvarjajo s planira
njem kakovosti in tehnologijo kontrole.

Program izpopolnjevanja sodi v sklop programov za izpopolnjevanje kon
trolnih tehnologov v Iskri:
1. Osnove kakovosti in statistične metode
2. Metrologija in preizkušanje
3. Lastnosti in način preverjanje materialov
4. Izdelovanje kontrolne tehnologije

VSEBINA:
Udeleženci seminarja se bodo seznanili z materiali na področju elektroin

dustrije, njihovimi lastnostmi in metodami preizkušanja. Prikazani bodo tu
di razvojni trendi na področju razvoja in uporabe materialov v elektroindustriji 
s posebnim poudarkom v elektronski industriji.

IZOBRAŽEVALNI PROGRAM:
1. Vpliv vezi in strukture na lastnosti materialov
2. Kovinski materiali — železne kovine, neželezne kovine, magnetni mate

riali, kontaktni materiali, spajkalne zlitine,
3. Nekovinski materiali: keramika in stekla v elektroniki
4. polvodniški materiali
5. umetne mase: termoplasti, duroplasti, elastomeri
6. korozija materialov

ČAS IN KRAJ:
S programom strokovnega izpopolnjevanja bomo začeli v ponedeljek, 5. 

11. 1984 ob 9. v hotelu Transturist, Škofja Loka. Zaključek seminarja pred
videvamo 8. 11. 1984 ob 17.

NOSILEC PROGRAMA:
Iskra Kibernetika, TOZD RazvojnoL-tehnološki center.

VODJA PROGRAMA:
Dr. Ciril Zevnik, dipl. ing. metalurg

CENA strokovnega izpopolnjevanja:
V ceno 14.200 din so vključeni penzionski stroški in kotizacija. Za nave

deno ceno bodo TOZD prejele račun na podlagi podpisane prijavnice. Potne 
stroške si hredijo udeleženci v svojih TOZD, oz. DSSS.

PRIJAVE:
Prijavnice pošljite najkasneje do 29. 10. 1984 na naslov: SOZD Iskra Izo

braževalni center, Ljubljana, Trg revolucije 3, etaža 11. Informacije o orga
nizaciji seminarja dobite na tel. št.: 061/222—212..

Podrobnejše informacije o vsebini seminarja pa pri dr. Cirilu Zevniku, 
tel.: št. 064/24—351, int.: 21-32.

Delavci na referendumih
V temeljnih organizacijah m skupnih službah novogoriške Iskre — 

Avtoelektrike s sedežem v Šempetru so bili dne 9. oktobra izvedeni 
referendumi, o sprejemu novih samoupravnih splošnih aktov s po- 
dročja oblikovanja in koriščenja sredstev za skupno porabo, samoti- 
pravnem sporazumu o razporeditvi sredstev novoorganuirani te
meljni organizaciji ERS ter o odpovedi pravic do vračila združenih 
sredstev za samoupravne interesne skupnosti elektroenergetike, že
lezniškega in luškega prometa ter skupnosti za ceste SRS ta obdobje 
1976-1980.

Samoupravni sporazum o skupnih 
osnovah in merilih o oblikovanju, zdru
ževanju in delitvi sredstev za skupno 
porabo je bil sprejet v vseh dvoriščnih 
temeljnih organizacijah in DSSS, razen 
v TOZD — Tovarni generatorjev in 
elektronike in bodo zato morali o spre
jemu navedenega akta ponovno odlo
čati.

Za sprejem pravilnika o oblikovanju 
in koriščenju sredstev za skupno porabo 
pa se je odločila v vsaki TOZD in DSSS 
večina delavcev. Glede na tak izid gla
sovanja o sprejemu navedenih samou
pravnih splošnih aktov, je nesprejem 
sporazuma o skupnih osnovah in meri
lih v tovarni generatorjev in elektro
nike nerazumljiv!

Prav tako je večina delavcev v vseh 
FOZD in DSSS glasovala za sprejem 
samoupravnega sporazuma o razdelitvi 
sredstev, pravic, obveznosti ter virov 
sredstev TOZD Tovarna specialnih 
električnih rotacijskih strojev.

Drugače pa je bilo pri glasovanju o 
odpovedi pravice do vračila združenih

Tinetu Nartniku v slovo

Ob koncu poletnih dni, vendar 
še sredi dela in sredi življenja, te je 
kruta usoda iztrgala iz naše srede.
Z žalostjo v srcu se danes od tebe 
poslavljamo vsi, ki smo še pred 
nekaj dnevi s teboj skupaj delali v 
horjulski Iskri. Na zadnji poti te 
spremljajo tvoji najbližji, posled
njo čast ti izkazujejo rojaki Vrz- 
denčani in številni krajani Hor
julske doline, ki so te poznali in 
imeli radi.

Kadar umrje kdo naših bliž
njih, s katerim smo delali in živeli 
postojimo za trenutek in se zami
slimo. Vsakič, ko stojimo sklo
njenih glav ob odprtem grobu, ob 
meji večnosti, se zavemo, kako 
zelo blizu nam je bil človek, ki nas 
zapušča. Spoznamo, da je živel 
med nami enako človeško življe
nje, kot ga živimo mi. Življenje z 
istimi neizpodbitnimi naravnimi 
zakonitostmi kot je naše — roj
stvo, nekaj desetletij prizadevanja 
za ohranitev, nekaj veselja in 
nekaj grenkobe in naposled 
slovo. Zamislimo se za hip nad 
usodo njegovo, nad usodo našo, 
nad večno skrivnostjo življenja.

Dragi Tine. Izhajal si iz številne 
družine skromnih, poštenih in de
lavnih ljudi. Te vrline si prinesel 
tudi s seboj v tovarno Iskra v 
Horjulu, kjer si se zaposlil pred 
24 leti. Od tega si bil 20 let delo
vodja v skupini regulacijskih 
tranformatorjev. Vsi, ki smo de
lali s teboj, smo te cenili zaradi 
tvojega dobrega odnosa do po
drejenih in nadrejenih, zaradi 
tvojega vestnega dela, s katerim si 
doprinašal h krepitvi naše tovar
ne.

O mrtvih vse dobro, iz spošto
vanja, navade.

Pokojni Tine Nartnik, o tebi 
vse dobro ne iz navade, ampak 
zato, ker si bil človek dobrega 
srca, skrben družinski oče m naš 
dober prijatelj. Težko nam je 
danes, ko ostaja praznina na tvo
jem delovnem mestu. Še teže zato, 
ker si odšel tako iznenada, da se 
nismo utegnili posloviti, niti se ti 
zahvaliti za vse, kar si v letih sv o- j 
jega življenja storil za nas.

Sodelavci tovarne
Iskra—Elektronika Horjul te 
bomo ohranili v najlepšem spo
minu. Tvojim najbližjim pa izre
kamo iskreno sožalje.

K. F.

sredstev po samoupravnem sporazumu 
o združevanju sredstev za financiranje 
graditve objektov po samoupravnem

planu razvoja elektroenergetike za ob
dobje 1976—1980, o odpovedi pravice 
do vračila združenih sredstev po sa
moupravnem sporazumu o temeljih 
plana razvoja magistralnih in regional
nih cest v SRS za obdobje 1976—1980 
ter o odpovedi pravice do vračila zdru
ženih Sredstev po samoupravnem spo
razumu o temeljih plana razvoja želez
niških in luških zmogljivosti za obdobje 
1976—1980, saj se je večina delavcev v 
vseh TOZD odločila proti odstopu 
združenih sredstev, razen v TOZD — 
Komerciala in TOZD — Inštitut.

M.R-

Minuli petek, ob zaključku delovnega dne, je bila v tovarni velikih zaga
njalnikov v novogoriški Iskri —- Avtoelektriki krajša, a toliko bolj prisrčna 
slovesnost. Priredila jo je delavka Silva Vižintin in nanjo povabila sodelavke 
in sodelavce, saj je bil to njen zadnji delovni dan, prišel je namreč čas njene 
upokojitve. Silva se je zaposlila v Avtoelektriki med prvimi, 15. maja 1961. 
Njena delovna pot je bila bogata in pestra, zato je tudi zapuščena dediščina ve
lika. Začela je na liniji, kjer so sestavljali zaganjalnike in diname, končala pa je 
na liniji malih serij. Slovo je bilo težko, saj je 23 let le dolga doba, v kateri je 
prevladovala Silvina prijaznost, vestnost in požrtvovalnost. Sodelavke in so
delavci so Silvi podarili v spomin cvetje in darilo, izražena pa je bila tudi želja 
vseh, naj pride ob vsaki ponujeni priliki še na obisk. To vsekakor ne bo težko, 
saj od Nove Gorice, kjer je Silva doma, do Iskre, res ni daleč.....

Orodje na kredit!
Vse Iskraše obveščamo, da lahko do novega leta zelo ugodno kupijo na

slednje naše izdelke:

Zap.
št.
1 
2
3
4
5
6
7
8 
9

10

Naziv izdelka 
Vrtalnik VS-508 L 
Vrtalnik VS-459 L (levo-desno)
Vibracijski vrtalnik VV-458 L (levo-desno)
Kombi garnitura BC-019 A 
Nožno stikalo 
Kronska žaga 
Kotni brusilnik KB-59 A 
Vrtalnik VS-401 A 
Vrtalnik VS-602 E 
Vrtalnik VS-602 D

— 15% popust za hobi orodje (točke od 1. do 6.),
— 5 % popust za industrijsko orodje (točke od 7. do 10.),
— kredit na 5 obrokov, brez pologa,
— relativno nizka obrestna mera, 28 %,

-I"!)01rmacij® dobite lahk° v Kranju, DO ERO, pri Beti BOLKA, telefon

ERO'Trg revotoc‘ie 3-pn vtH

Cena s popustom
9.313.00
9.751.50

15.887.00
27.720.00
2.421.50
1.511.00

17.021.00
14.817.00
24.001.00 
24.001,00

Kot vidite lahko izbirate tudi med dvema naj novejšima vrtalnikoma 
(VS-459 L — navaden in VV-458 L — vibracijski), pri katerih spreminjate 
smer vrtenja.
Prospekte' cenike in obrazce za nakup smo poslali predsednikom OOS v vse 
Iskrine TOZD
Priporočamo vam, da pohitite z nakupom, dokler so izdelki še v zalogi. 

OPOMBA: Dobavni rok pod 3. in 4. - 20 dni.
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Iskrina firma v Ameriki.

Silicijska dolina
(Nadaljevanje iz prejšnje številke)

V naslednjih dveh letih bo v ZDA 
Primanjkovalo 50.000 inženirjev, 
^izik, ki ga vzame majhna država kot je 
^goslavija s tem, da hoče razviti svojo 
elektroniko je relativno majhen v pri
meri z rezultati, ki jih lahko od tega pri- 
cakuje.

Kolikor poznam jaz sposobnost naših 
slovenskih inženirjev, je eden najbolj 
^ažnih pogojev podan. Mi imamo stro
kovnjake, ki so sposobni to razviti in ni 
.Potrebno, da se vlagajo velike milijarde 
dolarjev v mikroelektroniko, saj so to 
Storili že drugje po svetu, mi se lahko 
^čimo iz tistega, kar se je drugje zgodi
lo- glavno da imamo ljudi in strokovne 
kadre, ki bodo elektroniko razvili do 

stPpnie, ki bo primerna za jugoslovan
ske potrebe.

V mikroelektroniko je treba vlagati 
na dveh področjih: v opremi in v ka
drih. Izobraževat'nove kadre. Mislim, 
^a bo ta drugi pogoj lažje izpolniti v Ju
goslaviji kot prvega in če bosta oba isto- 
casno izpolnjena, lahko pričakujemo, 
'la bo jugoslovanska mikroelektronika 
^Pela in rodila sadove, ki jih želimo.«

II Iskri v Kaliforniji pripoveduje po
dočnik direktorja Iskra Elektronics v 
!'ew Yorku Meni Čhnosje. Novi direk- 
•°r je Stane Kovačič, pred njim pa je 
opravljal to nalogo Marjan Henigman.

»Santa Clara ima, dvojno funkcijo: 
komercialno,kar pomeni, da nam bo pri
sotnost na tržišču omogočila učinkovi- 
tejŠo prodajo naših izdelkov in hkrati 
Pstnetnejši nakup izdelkov, ki jih proi- 
^ajajo v Kaliforniji. Kar zadeva razi
skovalno funkcijo, pa se bo morala 
skra sama odločiti, katere tehnologije 

lri rešitve potrebuje. Ne smemo namreč 
Pozabiti, da je Iskra v bistvu proizvaja
le, za katerega je pomembna uporaba 
•tovih tehnologij proizvodnje. Rezultat 
tega bi bili lahko novi izdelki, ki bi jih 
Uspešno prodajali na domačem in sve- 
•ovnem tržišču. Skupine strokovnjakov

iz Jugoslavije bodo prihajale sem po 
načelu rotacije in s točno določenimi 
nalogami. Menimo, da bodo imeli tukaj 
vsa tista sredstva, s katerimi v Jugoslaviji 
ne razpolagajo in da bodo na ta način 

Jahko pospešili tempo razvoja. Pospe
ševanje tempa razvoja pomeni skrajšan 
ciklus uporabe tehnologije v proizvod
nji, to je proizvodnja novih, koristnej
ših izdelkov na način, ki je hitrejši od 
dosedanjega.

Kako skrajšati ta ciklus? To je bi
stveno vprašanje.

Marjanu Henigmanu moramo to 
priznati. Marsikdo drugi bi šel po liniji 
najmanjšega odpora, on pa je vedno 
tvegal in si prizadeval, da bi dosegli re
zultat. To mu moramo priznati. Upoš
teval je Iskrine strateške interese, 
dobro je razumel razvoj tehnologije, v 
vseh pogledih je bil moderni manager.«

In končno še izumitelj hrvatskega 
rodu Emil Grgin, predsednik družbe 
PHISICA INCORPORATED:

»Na področju soft-vvarei. nimate več
jih težav. V Zagrebu sem videl, da v 
RIZ zelo dobro delajo, tudi v ISKRI je 
to področje dobro organizirano. Začeli 
so dobro in zdaj dobro delajo. Tu ne bi 
imel veliko dodati. Mladim pa bi morali 
omogočiti, da bi imeli na voljo surovi
ne, tako bi se razvijali in navdušeno de
lali. Surovine pa so problematične. Če 
prideš težko do mikroprocesorjev, če so 
zelo dragi, jih ne morejo kupiti. Tu je 
zavora, Če bi v Jugoslaviji rešili ta pro
blem, bi vse drugo steklo samo po sebi.

Menim pa, da so tudi drugi problemi. 
Pri vas zamisel in znanje nimata prave 
vrednosti. Pravo ceno ima le fizično 
delo. To se zlahka meri, če je nekdo 
udaril pet tisočkrat s krampom, če pa 
ima kdo kakšno zamisel, menijo, da je 
to del sužbe. Verjetno je tu osnovni 
problem. Veliko bi morali vlagati v 
znanje. Znanje je blago, za katerega 
moraš plačati. Na to mora misliti tudi 
Iskra.«

Peter Likar

ANEKDOTA

Ko se je ekipa pogovarjala s 
poznavalci naših tržnih navad v 
ZDA, so povedali resnično 
anekdoto, ki kaže, kako se naša 
jugoslovanska industrija obnaša 
na tem tržišču.

V newyorškem pristanišču so 
glede točnosti prihodov ladij na
tančni tako kot Švicarji. Če se 
ladja ne pojavi na sidrišču na mi
nuto točno, jo odstavijo »na 
stranski tir« in mora čakati — 
včasih tudi več dni, da lahko 
vskoči »v luknjo«. Upravo prav 
nič ne brigajo vihaiji, okvare, 
stranpoti — ampak se gredo mi
nute. Na minuto točno spuste v

pristanišče tudi kupca in njegov 
kamion, ki mora kar najhitreje 
naložiti blago, ga odpeljati in 
tako izprazniti prostor.

Se zgodi, da jugoslovansko 
ladjo tako čakajo na kompjuter- 
sko izračunano minuto pristani
ški delavci, kupec našega blaga in 
trgovci.

A te naše ladje ni in ni. Se je 
zgodilo, da se je vsa bela od naše 
trgovske naivnosti prizibala dva 
meseca in pol po tisti pikolovsko 
dogovorjeni minuti.

Konec zgodbe: Blago, ki bi ga 
po prvotnem dogovoru lahko 
prodali po pet dolarjev za en kos, 
so razprodali brezposelni črnci 
po en dolar.

PETER LIKAR O SVOJIH VTISIH IZ SANTA CLARE

Uredništvo: Pravzaprav se še dobro odpočili niste, pa vam že postavljamo 
vprašanja o vaših vtisih iz Amerike. Seveda nas najbolj zanima vaše mnenje 
o Iskri.

Likar: Prav nič nisem lažno skromen, če rečem, da bi morali o tem soditi 
strokovnjaki, ki natančno vedo za kaj pravzaprav gre. Imam pa nekaj zdrave . 
razsodnosti in nekaj analitičnih sposobnosti, ki morajo biti pač sestavina no
vinarskega poklica. Če vzamete vaš razgovor z mano iz takih izhodišč, potem 
mislim, da rojeva Iskra v Kahforniji veliko reč. Ne po Iskrinih ljudeh ali pro
storih, ampak po ideji, ki utegne Iskro — če bo znala plavati — ponesti na 
sam greben zlate mikroelektronske plime.

Zdaj, ko sem videl vso zadevo, sem prepričan, da ustanovitev poslovalnice 
v Siličijski dolini ni kakršnakoli politična ali snobistična investicija, ampak je 
rastla organsko več kot deset let in je zdaj tudi formalna zasidranost samo lo
gična posledica vseh dosedanjih korakov. Sicer pa sami prostori v Santa Clari 
niso nič večji kot katerakoli večja pisarna v katerikoli Iskrini Tovarni.

Iskra: Kaj pa vaši vtisi o možnostih prodora Iskre v tem tehnološkem po
tencialu?

Likar: Seveda spet moja domneva. Iskra se je tam že ustalila. V tovarni 
AMI (American Microsistems) naši inženirji delajo očitno povsem enako
vredno s tamkajšnjimi strokovnjaki. Vendar je bilo to ustaljenost razbrati iz 
besed vodilnih ljudi raznih mikroelektronskih velikanov in dekana stanford- 
ske fakultete za elektrotehniko g. Gibbonsa.

Moram vam reči, da sva bila s kolegom Štakulom vse dneve pod pravo 
pravcato točo informacij o moči in nemoči naše industrije, a danes, ko luščim 
jedro od lupine, mislim, da ima Iskra in z njo številne druge industrije, prak
tično neomejene možnosti za izvoz. Američane niti najmanj ne zanima, če je 
klip-klap ali signalni sistem ali elektronski števec izdelal član zveze komuni
stov ali pa ne. Zanima jih le, če jih je skupina znanstvenikov sprojektirala vi
soko kakovostno, če so izdelani solidno in*poceni ter je bilo blago dostav- 

e Ijeno do pogodbenega roka. V neskončni množici interesov je pod takimi 
pogoji mogoče prodati vse.

Nadobudne popevkarje Iskre bo tudi letos spremljal ansambel »Modrina«.

Zlata slušalka ‘84
Mladi Iskre Telematike so se 

odločiti, da tudi letos organizi
rajo tradicionalno zabavnoglas
beno prireditev »Zlata slušalka«. 
Prireditev je nadaljevanje kul
turne dejavnosti, ki se je svoj čas 
odvijala pod naslovom »Iskra 
poje« in bo letos potekala že de
vetič.

Osnovni namen prireditve je prispe
vati k zbliževanju mladih iz vse Iskre in 
vzbuditi zanimanje za kulturno dejav
nost oziroma popestriti ponudbo. Na
menjena je predvsem delovnim ljudem, 
da se nekoliko razvedrijo in sprostijo 
ter za nekaj trenutkov izgubijo stik z 
neusmiljenim tokom današnjega tempa 
življenja.

Prireditev bo potekala 26. oktobra 
1984 (v petek), s pričetkom ob 18. v de
lavski restavraciji Iskre Telematike na 
Laborah.

Preden si bomo ogledali seznam na
stopajočih, namenimo nekaj besed lan
skoletni prireditvi, ko je nastopil an
sambel Mladi upi. Skupina na naši pri
reditvi sicer ni zmagala, vendar se je 
uvrstila na vidno mesto. Z nastopom pa 
si je pridobila nekaj dodatnih izkušenj, 
ki so ji koristile pri nadaljnjih nastopih. 
Tako je letos osvojila prvo mesto na 
mariborski »Veseli jeseni«. Poduk 
ostaja: z vztrajno vadbo in z nastopa
njem na prireditvah, kot je »Zlata slu
šalka«, si lahko pevke in pevci utrejo 
pot na slovensko zabavnoglasbeno 
sceno. Naša prireditev torej ne ostaja 
sama sebi namen.

Zdaj veljama kratko najaviti letošnje 
nastopajoče pevce, kantavtorje in an
samble. Prvi bo nastopil Janez Plevel, ki 
se bo takorekoč »predstavil pred do
mačim občinstvom«. Sledil bo duet, ki 
ga sestavljata Boris Jeglič in Matjaž 
Debeljak. Za njim bo na vrsti Janko

Fon, zmagovalec iz leta 1982 in uspešen 
»avtor na kanti« s svojimi prodornimi 
in spevnimi skladbami. Prav tako bo po 
metodi »en mož — en ansambel« svoje 
znanje glasbenih not razkazal Robi 
Nemanič iz Sežane.

Za njim bo prišel na oder duet, ki ga 
sestavljata Nastasja Rakovec in Robert 
Kavčič iz kranjske DO Električna oro
dja. Letošnjo prireditev bosta pope
strila kar dva ansambla:skupina Glo
bina iz Bovca in že znani Epicenter.

Iz ljubljanske Iskre IEZE bo prišel 
trio, v katerem prepevajo in igrajo 
Irena Končina, Franci Žunko in Boris 
Horvat. Predstavili se bodo z lastno 
skladbo. Ne smemo pozabiti na ude
ležbo lanskoletnega zmagovalca 
Adolfa Pelzla (ki mu Tof pravi kar Mar
jan Smode) in starega znanca prireditve 
Braneta Ermana, fanta s kitaro in orgli
cami. Nastasja Rakovec se je odločila.

V Kranju so 
podelili 
nagrade 
Inovator leta

Kranj — V počastitev 12. oktobra, ju
goslovanskega Dneva inovatorjev, so v 
Kranju letos že šestič po vrsti podelili 
nagrade Inovator leta za najuspešnej
še inovacije v preteklem letu. Na nate
čaj je poslalo predloge pet delovnih or
ganizacij: Sava je dala 6 predlogov, 
Iskra — Kibernetika 2, Iskra — Tele- 
matika 1, Ikos 3 in Alpetour — Creina 
je dala 1 predlog. Med prijavami'so 4 
Inovacije in 9 tehničnih izboljšav. Pri
spele predloge je ocenil Svet za razvoj 
Raziskovalne skupnosti in predlagal 
za nagrado naslednje inovatorje:

Priznanje II. stopnje je dobil Milan 
Bavec iz DO Iskra — Kibernetika Tozd 
Orodjarna za tehnično izboljšavo na iz
popolnitvi-.orodij za -izdelavo polžev, ki 
so .sestasmi del elektrienihjštcvcevv.in 
Samuel Dick Daniel iz Iskre — Tele
matike — programska razvojna služba 
za izboljšavo organizacije programske 
opreme sistema telefonskih central ti
pa M 10 C.

Priznanje III. stopnje pa je dobil: 
Jože Šifkovič, višji konstruktor v Iskri 
— Kibernetiki za predlog racionalne 
površinske zaščite povezovalnih ko- 
nektorjev v tonfrekvenčnih sprejemni
kih;

Nagrado za diplomsko delo je prejel:
Iztok Bitenc, redni študent II. stop

nje, za nalogo: »Razvoj programskega 
paketa za obdelavo podatkov kontrole 
vtičnih enot v Iskri — Telematiki, 
TOZD ATC, po SADT metodi, ki je ne
posredno uporaben v Iskri Tozd ATC;

iiimiiiiiimiiiiiiiiiiiiiiiiimiiimiiiiiiimmmiimiiimiiiiiiiiii
da poleg petja v duetu konkurira tudi v 
solo nastopu. Zaždifnti ji čim manj 
treme.

Za njo bodo nastopila še druga brhka 
dekleta: Beba Halkič in Marija Rezar iz 
Kibernetike, Barbara Zorman iz Tele
matike in Sonja Magdič iz Iskre IEZE. 
Serijo dekliških solo nastopov.bo pope
stril duet, ki ga sestavljata stara znanca 
prireditve Marjana Rešetič in Miran 
Potočnik. Nato bosta uradni del prire
ditve zaključili še dve solo pevki — Aloj— 
zija Toplišek in Romana Kristanc, ki 
se bosta predstavili s popevkami znanih 
pevcev jugoslovanske estrade.

To je torej obsežna in pisana paleta 
letošnjih nastopajočih. Lahko zapiše
mo, da je dokaj kakovostna in medse
bojno ostro konkurenčna. Vendar — 
izognimo se prezgodnjim napovedim 
zmagovalcev! Počakajmo na dogodke, 
ki se bodo odvili na dan prireditve.

In kdo bodo ostali akterji prireditve? 
Ansambel Modrina bo spremljal na
stopajoče soliste in pd uradnem delu 
programa poskrbel za ples in zabavo. 
Gost večera bo Alberto Granada — 
Gregorič, pevec latinsko-ameriških 
pesmi, ki nam bo predstavil nekaj tem
peramentno—zasanjanih melodij.Zai
grala nam bo tudi tamburaška skupina 
folklorne skupine »Sava«.

Prireditev bo povezoval Mito Trefalt 
v svojem znanem slogu. Za zabavo in 
nagradna presenečenja obiskovalcev 
bo skrbel po receptih iz njegovih zna
nih televizijskih »Srečanj«.

Ansambel» Mladi upi« je zelo uspešno nastopil že na lanski Iskrini prireditvi, letos 
pa je postal zmagovalec na mariborski » Veseli jeseni«. In kako se bo odrezal na le
tošnji »Zlati slušalki«?

LJUBLJANSKA TV V SILICUSKI DOLINI

Na povabilo Iskre so se odpravili na pot v Silicijsko dolino trije televizijci: 
odgovorni urednik informativno političnega programa Aleks Stakul, ured
nik znanstvenega magazina Peter Likar in snemalec Ivo Klarič. Obiskali so 
obe naši predstavništvi v ZDA in sicer v NEW YORKU in Santa Clari in 
vrsto firm od prijateljskega American Microsistems do Intela, Ahmdala, 
Hewlet Packarda, Univerze Stanford, predstavništva jugoslovanske go
spodarske zbornice in navezali s tamkajšnjimi poslovnimi ljudmi vrsto ko
ristnih stikov. Večino posnetega gradiva so objavili v oddaji Aktualno — 
Svet, ki ga še ni -Silicijska dolina, drugi prispevki pa bodo na sporedu po
stopno.

Torej —če bi radi vživo videli »Koš- 
nekovega ata«, se za nekaj trenutkov 
zasanjali v romantičnost latinsko-ame
riških pesmi, prisluhnili tamburicam, 
spoznali Tonija Silo, pevca ansambla 
Modrina in njegovo znamenito »Ana- 
belo« ter držali pesti za pevce amaterje, 
kantavtorje in ansamble iz Iskre — pri
dite 26. oktobra 1984 ob 18. uri v de
lavsko restavracijo Iskre Telematike na 
Laborah!

Vstopnice bodo na voljo uro pred 
predstavo.

Že vnaprej vam želimo obilo zabave 
in razvedrila! Bernard Bečan
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Lepo je v Cajnarjih
Lepo vreme je v tem času prav pri

jetno za izlete in spontana srečanja na 
prostem. Tako so jih izkoristili tudi de
lavci DO Elektrozveze in obiskali svoj 
obrat v Cajnarjih. Za organizacijo je 
poskrbel sindikat TOZD TTS, delavci 
obrata v Cajnarjih pa za vse kar je po
trebno, da so taka srečanja prijetna in 
dovolj spontana. Torej za hrano, pijačo 
ter domače glasbenike, ki so zaigrali ži
vahne viže

Razveseljivo je tudi bilo, da se je 
spoznavnega srečanja ob 10-letnici 
ustanovitve obrata v Cajnarjih udele
žilo veliko delavcev iz ostalih temeljnih 
organizacij DO Elektrozveze, saj so 
prišli kar s tremi avtobusi. •

Skratka, izlet je bil dobro organizi
ran, posebej pa velja pohvaliti požrtvo
valne delavce iz Cajnarjev, ki so se ob 
tej priložnosti resnično lepo potrudili.

Boris Čerin

Na plesišču je bilo prav živahno.

Časopisne novice
Iskra Avtoelektrika iz Šempetra je te dni prodala celotno tehnično doku

mentacijo podjetju Generators India Limited v Indiji za proizvodnjo zaga
njalnikov in alternatorjev. V državi UtarPradešže grade tovarno, v kateri 
bodo izdelovali zaganjalnike in altematorje za vozila po Iskrini licenci. V 
šempeterski Iskri so se mudili tudi tehnični strokovnjaki iz tega indijskega 
podjetja in nakazali možnosti za skupna vlaganja, kooperacijske pogodbe, 
dobave strojev in opreme ter orodij za zagon proizvodnje. Prav tako so se 
dogovorili, da bo Iskra pomagala pri organizaciji proizvodnje te avtoelek- 
trične opreme.

Največji trboveljski izvoznik Iskrin tozd Polprevodniki je v devetih mese
cih letošnjega leta prodal na tuje za 3,9 milijona dolarjev izdelkov: največ v 
Poljsko, Francijo, ZDA, ZRN, Češkoslovaško in Veliko Britanijo. Tovarna 
je tudi v tem obdobju presegla začrtano proizvodnjo za 4%. Največ ima 
težav zaradi nepravočasnega plačevanja deviz iz tujine. Tečajne razlike in in
flacija pa klestita zaslužek.

Glas iz Kranja in ljubljansko Delo sta že objavila sklep predstavnikov 
Iskre in škofjeloške občine glede nadaljnje usode tovarne gospodinjskih 
aparatov v Retečah. Namesto sedanjega prisilnega upravitelja so predlagali 
izvolitev začasnega kolektivnega poslovodnega organa, ki bo vodil tovarno 
do novega leta. V tem času je treba pripraviti vse potrebno za ukinitev tozda 
in njegovo priključitev k Iskrinemu tozdu Elektromotorji v Železnikih. V 
tem sestavu naj bi obrat v Retečah že začel delati z novim letom. Hkrati mora 
novo začasno vodstvo pripraviti tudi predlog finančne sanacije, oziroma 
predloga pokritja izgube in kreditov.

Skupaj z občinsko skupščino bo morala rešiti Iskra tudi problem reteškega 
obrata v Azaniji pri Smederevski Palanki. Obrat že od vsega začetka prinaša 
izgubo in sedaj ni več nobene možnosti, da bi ga še naprej vzdrževali.

Sestavljena organizacija Iskra se je pripravljena vključiti v sanacijo tozda 
v Retečah, vendar pri tem postavlja pogoj, da se to uredi skupno s sanacijo 
celotne delovrie organizacije Široka potrošnja. Pripravljena je pomagati 
Iskri v Železnikih pri vpeljavi nove proizvodnje v Retečah kot tudi pri novi 
investiciji v prihodnjem letu, vendar se morajo prej dogovoriti v okviru de
lovne organizacije, da je to prednostna naloga. Sanacijo v Iskri že priprav
ljajo in imajo že izdelan program organizacijskih in kadrovskih sprememb.

Jože Smole, predsednik MK ZKS Ljubljana je skupaj s Čedom Mokole- 
tom, predsednikom OK ZKS Ljubljana-Center obiskal organizacijo Inter- 
trade. Ljubljanski Dnevnik je zabeležil obisk, v članku pa je tudi tekst, ki za
deva Iskro: »Stekli so prvi razgovori z Iskro-Delto in v prvi stopnji bi šli (miš
ljen je s tem Intertrade) v proizvodnjo osebnega računalnika Triglav, ki bi ga 
izdelovali v Iskri in pri tem uporabili IBM mikroprocesorje. Čedo Mokole je 
menil, da so ti razgovori z Iskro izredno pomembni in da bi komunisti morali 
dati pobudo za sklic skupnega sestanka, da bi še pospešili sodelovanje in 
skupaj poiskali smotrne poti za proizvodnjo.

Nekaj let je že, kar je bila v škofjeloški občini sprejeta odločitev o gradnji 
manjšega obfata v Davči. S tem bi pomagali domačinom do zaposlitve, ki jim 
je nujno potrebna, saj si z majhnimi kmetijami ne morejo zagotoviti primer
nega življenjskega standarda. Od vsega začetka je bilo predvideno, da bo 
proizvodnjo, ki naj bi stala v obnovljeni davški šoli,organizirala tovarna Niko 
iz Železnikov. Sedaj, ko je zagotovljen denar za gradnjo, se je Niko premi
slil. Predstavniki občinske skupščine v Škofji Loki se zato dogovarjajo z 
Iskro v Železnikih, da bi ta tovarna odstopila za Davčo del svojega progra
ma. Hkrati računajo, da bodo tovarnico začeli graditi še letos.

Zbral in uredil Marjan Kraljv______________________ J

Tudi tokrat 
uspešno

V Sutomom (S. R. Črna 
Gora) se je od 2. do 14. septem
bra odvijalo, letos že 36. po vrsti 
tekmovanje v Medrepubliško- 
pokrajinski šahovski ligi — 
zahod, na katerem je uspešno na
stopilo tudi moštvo Š.D. »Iskra«, 
ki je v končni razvrstitvi zasedlo 
četrto mesto na lestvici.

66,5 osvojenih točk iz enajstih sre
čanj, oz. 56% možnih točk je v primer
javi z lanskoletnim tretjim mestom in 
55% možnih točk šahovsko celo neko
liko boljši rezultat, še posebej ker je 
bila tudi letos ekipa po točkah doseže
nih za šahovsko desko tretja, osvojila je 
namreč iz igre 61,5 točke, kar pomeni 
celo točko več od tretje, oz. pol točke 
manj od drugouvrščene ekipe.

Uradno je ekipa dosegla četrto 
mesto, ker je bilo za »zeleno mizo« 
pred začetkom tekmovanja odločeno, 
da se doseženim šahovskim točkam 
doda še po eno »sodniško točko« za 
Vsako ekipno zmago.

Tak sistem vrednotenja rezultatov 
morda res povečuje borbenost, vendar 
vodi tudi do paradoksa, da po šahov
skih točkah — torej po objektivnih re
zultatih boljša ekipa, lahko pristane na 
slabšem mestu.

To se je letos dejansko zgodilo z našo 
ekipo, ki je štiri dvoboje, po hudih bor
bah z večino odločenih partij (kar 28 od 
40 se jih je končalo z odločenim rezul
tatom) pa tudi peto, nekoliko »miro
ljubnejše« srečanje s kasnejšim zmago
valcem, končala z neodločenim izidom. 
Zmagala je v petih srečanjih: 8:3 s »Če
likom«, 7,5:3,5 , Z »MIP« in »Titogra
dom«, s 7:4 z »Borovom« in »Rudi Ča
jevcem«, neodločeno 5:5 je igrala z 
»PTT Zagreb«, »TŠK«, »Iskro« Bu
gojno, »Nikico Pavlič« in »Kvarner- 
jem«, etiini dvoboj pa je s 4,5:6,5 izgu
bila z »Žalcem«, po res »slabem 
dnevu« večine igralcev.

Že v začetku samega tekmovanja sta 
-se oddvojili ekipi »PTT Zagreb« in tu- 
zlanskega »TŠK« ki sta-tudi na koncu z 
72, oz. 68. točkami zavzeli prvi dve 
mesti, ljubljansko »Iskro« pa je v zad
njem kolu z visoko zmago prehitela na 
tretjem mestu soimenjakinja iz Bu
gojna (67,5). Sledijo: N. Pavlič (64,5), 
Titograd (61), Kvarner (59,5) Borovo 
(58,5), MIP (57),. Čelik (51,5), Žalec 
(45) in R. Čajavec (43). Prvoplasirana 
ekipa bo naslednje leto nastopala v I. 
Zvezni ligi, pet zadnjeplasiranih ekip 
(med njimi kar dve slovenski: MIP in 
Žalec pa je izpadlo v nižji rang tekmo
vanja.

Moštva so igrala na desetih deskah s 
po šestimi člani ter po dvema članicama 
in mladincema.

Najuspešnejši med člani je bil Leon 
Mazi s 7,5 točke iz 11 partij. Sledijo: 
Darko Šifrer 5,5 (10), Bogdan Podle
snik 5 (10), Iztok Jelen 4,5 (10), Leon 
Gostiša 4(10), Oskar Orel 3(84, Vo jan 
Konvalinka in Iztok Jeras 1,5 (3) ter 
Damjan Plesec 1(2).

Med članicami je izvrstno igrala 
Francka Petek, ki je osvojila 8 točk v 11 
partijah (brez poraza), Pavla Košir 6 
(10) in Simona Orel 0,5 (1).

L. G.

Solidna
uvrstitev
ekipe
Avtomatika

Komisija za množični, oz. rekreativni 
šah je na svoji seji odločila, da bo na 
Delavski olimpiadi sodelovala z enim 
moštvom. Določila je zelo močno 
ekipo. Izbrani šahisti pa so po vrsti od
povedovali nastop. Odpovedali so za
radi službenih obveznosti.

Tako je bila ekipa sestavljena iz šahi- 
stov, ki so bili pripravljeni igrati na tako 
pomembnem tekmovanju. Iskra Av
tomatika je nastopila v postavi: Drago 
Čopič, Miha Šmid, Bogdan Brezigar, 
Janez Kumše in Anton Jerina. Osvojili 
smo 20 točk in zasedli 47. do 57. mesto. 
Bili smo tretji od slovenskih ekip. Ve
liko šahovsko močnejših moštev je bilo 
za nami. Kvaliteta tekmovanja je iz leta 
v leto bol jša. Največ točk sta v moštvu 
Avtomatike priigrala Kumše in Jerina.
Nastopili Staše dve moštvi Iskre iz Kra
nja. Iskra Kibernetika je s 15,5 točkami 
osvojila 162.-172. mesto, Iskra Tele- 
matika pa s 13,5 točkami 196.—199.• 
mestom. Nastopilo je 210 ekip iz vse 
Jugoslavije. Tekmovanje smo izkori
stili za propagando naših izdelkov in 
obvestil nastopajoče o našem medna
rodnem moštvenem turnirju, ki ga bo 
Iskra 25. 11. 1984 organizirala v Kra
nju.

Šahiste Ljubljane in bližnje okolice

Iz tujega strokovnega tiska

Računalnik za slepe
Za slepe in slabovidne je razvilo neko zahodnonemško podjetje posebni 

mikroračunalniški sistem. S tem so dobili slepi neomejene možnosti sodelova
nja v računalništvu. Proizvodna tovarna je združila tri aparate v enem samem 
kosu: vhodno in izhodno napravo, mikroračunalnik Alphatronic P2 in do
datno napravo MBT-80. Vhodna naprava ima običajno tipkovnico, izhodna 
pa spreminja podatke od vrste do vrste v Braillovo, točkovno pisavo slepih, pri 
čemer je, kot vemo, vsaka črka abecede kombinacija točk. Po zaslugi te teh
nike sodelujejo slepi pri računalnikih brez sleherne pomoči drugih in si potek 
dela tudi sami kontrolirajo.

Hišna pomočnica
Hišna pomočnica v obliki elektronske aparature izpolnjuje lahko 94 uka

zov. Ameriški koncern General Electric, ki je elektronsko aparaturo imenoval 
»home minder«, meni, da je to bodoča vizija popolnoma avtomatiziranega 
gospodinjstva.

Zjutraj vključi »home minder« v določenem času stereofonsko napravo, 
vključi mlinček za kavo ali toaster, čez dan krmili pomivalni stroj in pralnik, 
regulira po potrebi ogrevanje ali klimatsko napravo, zvečer prižge luči, televi
zor ali radio in seveda vse te naprave tudi lahko izključi. S posebno dodatno 
napravo je možno »home minder«, ki velja 500 dolarjev, sprožiti povelja tudi 
prek telefona.

V prihodnje manj hrupa
Po načrtih evropske komisije bodo morali biti avtomobili in motorna ko

lesa v bodoče manj hrupni. Ministrski svet EG je že določil, da naj bi osebna 
vozila od leta 1987 utišala hrup z dosedanjih 80decibelov na 77. Za 3 decibele 
manjša vrednost ustreza namreč 50% manjšemu hrupu. Tudi za težka in lahka 
tovorna vozila so predvidene manjše vrednosti v decibelih. Od leta 1989 bo 
veljala obveznost za vsa vozila držav EGS ne glede na vrsto in starost.

Motorna kolesa bodo po zamisli EGS vozila tudi zato tišje, ker bodo znižali 
moči med 30 in 50%. Pri vseh motornih kolesih bodo vrednosti v decibelih 
nižje, vendar različne glede na prostornine, batnih gibov. Pri težkih motorji!' 
nad 350 kub. cm prostornine bo hrup manjši že za 4 decibele. Od leta 1995 
bodo te vrednosti še bolj reducirane.

Dia posnetki brez okvirjev
Mladi raziskovalec Giso Giller je razvil novo napravo, 5 pomočjo katere 

predvaja nerazrezane diapozitivne filme, ki seveda tudi niso uokvirjeni. Na
prava ima tudi teleskop za reguliranje ustrezne višine, ki je potrebna pri pro
jekciji na zaslon ali steno.

Novi diaprojektor vsebuje tudi vse dosedanje razvojne pridobitve običajnih 
diap roj ek to rjev.

Računalnik za otroke
Letos so prodali v Z. D A že za 94 milijonov dolarjev programske opreme, ki 

so jo starši kupili kot vzgojno učni material za svoje otroke. Raziskovalni inšti
tut Talmis iz Chicaga sodi, da so starši namenili že 30% programov za pred
šolske otroke. Inštitut tudi trdi, da se bo ta prodaja prihodnje leuApodvojila.

Po izkušnjah poznavalcev se prebudi želja za uporabo računalnika že pri 
triletnih otrocih. Zanimajo jih podobnosti med barvami in oblikami, s tem pa 
Že bogatijo pomnilniško zmogljivost. Računalnik nagradi otroka za pravilne 
rešitve s prikazom posebnih likov na zaslonu.

Ameriški pedagogi menijo, da delo z računalniki pri tako majhnih ojrocih 
ne bo povzročilo psiholoških ali kakih drugih negativnih motenj.

Razvoj televizorja
Pred nekako 15. leti so se začeli na Japonskem ukvarjati z izboljšavami tele

vizijskega sprejemnega sistema in ga imenovali HDTV (high definition televi- 
sion). Med tem je zelo naraslo število razvijalcev po vsem svetu, ki menijo, da 
bo treba povečati število vrstic v sistemu v Evropi od sedanjih 625 (PAL) na 
1.249, ali kot predlagajo Japonci na 1.125.

Inštitut Heinrich Herz pa meni, da bo digitalna televizija v povezavi z obde
lavo signalov in slikovnim pomnilnikom tako povečala kakovost slike, da bo 
najboljša oddaljenost gledanja pri štirikrat večjem slikovnem zaslonu. HDTV 
sistemi ponujajo s podvojenim vrstičnim sistemom trikratno slikovno poveča
vo, zato po mnenju inštituta že sedaj ne zadoščajo za uvedbo novega sistema.

Motor na kolesu
Že pred zadnjo vojno so razvili Nemci majhen bencinski motor za vdelava 

neposredno na pestu koksa. To je bil pravzaprav bencinski motor najnižjega 
razreda, vendar se zaradi vojne ni uveljavil.

Zahodni Nemci so sedaj razvili popolnoma nov motor za pesto, ki je v prvi 
stopnji namenjen za nizozemske kolesarje, vendar bo kmalu prišel tudi na 
nemško tržišče. Majhen, zračno hlajeni, enovaljni, dvotaktni motor ima 30 
kub. cm prostornine batnega giba daje 0,6 kilovata, kar zadostuje za kolesar
jenje do hitrosti 25 km na uro. Motorček montirajo na zadnje kolo in ga kole
sar lahko vključi ali izključi med vožnjo. V mirovanju kolesar vključi motor, 
podobno kot pri ročnem kosilniku, z jekleno žico. Vžig poteka elektronsko 
brez čakanja, prenosnega kolesja sploh ni. Z motorjem opremljeno kolo ima 
maso 25 kg in porabi na 100 km manj kot 1 liter bencina.

Zbral, prevedel in priredil Marjan Kralj

vabimo, da se prijavijo v Šahovskem 
domu na kategorniške turnirje, ki jih 
bomo organizirali. Turnirji bodo po ka
tegorijah. Začeli jih bomo takoj, ko se 
bo zbralo najmanj 10 šahistov iste ka
tegorije.

Ponovno vas opozarjamo na četrt
kova srečanja šahistov zaposlenih v 
Iskri. Treningi bodo v društvenem pro
storu v Šahovskem domu.

Bogdan Brezigar

DOPISUJTE 
V NAŠE 

GLASILO

Tradicionalni zimski turnir v malem 
nogometu »Kranj 84«

Organizacijski odbor zimskega prvenstva v malem nogometu razpisuje 6. 
tradicionalni zimski turnir v malem nogometu »Kranj 84«.

Nastopajo skupine dveh starostnih kategorij. Prijave zbirajo do 25. okto
bra 1984 do 12., pristojbina za ekipo pa je 1.300 din.

Vse ostale informacije zainteresirane ekipe dobijo po telefonu 21-176 
(Čadež) vsak delovni dan od 7. do 9. Žrebanje parov bo v četrtek, 8. novem
bra 1984.

Zveza telesno-kulturnih organizacij 
Občine Kranj


